
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1904. Första Kammaren. N:o 21.

Onsdagen den 24 februari.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 17 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes 
konstitutionsutskottets utlåtanden:
n:o 1, i anledning af väckt motion om tillägg till § 3 12:o tryck

frihetsförordningen; och
n:o 2, i anledning af väckta motioner om ändringar i §§ 37. 

-39 och 114 regeringsformen;
bevillningsutskottets memorial och betänkande: 
n:o 11, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut rörande 

bevillningsutskottets betänkande n:o 9 i anledning af väckt motion 
om ändring i gällande bestämmelser angående viktsatsen för inrikes 
bref: och

n:o 12, i anledning af väckta motioner angående stämpelfrihet 
för obligationer, utfärdade af Sveriges allmänna hypoteksbank; 

lagutskottets utlåtanden:
n:o 15, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag till 

lagar angående ändring i vissa delar af förordningarna om kommunal
styrelse på landet och om kommunalstyrelse i stad den 21 mars
1862 samt af förordningen om kommunalstyrelse i Stockholm den 
23 maj 1862; och

n:o 16, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag till 
lagar angående ändring af § 9 i förordningen om kyrkostämma samt 
kyrkoråd och skolråd den 21 mars 1862, § 8 i förordningen om 
kyrkostämma samt kyrkoråd och skolråd i Stockholm den 20 november
1863 samt §§ 13 och 21 i förordningen angående kyrkofullmäktige 
och kyrkonämnd i Göteborg den 5 maj 1882; äfvensom
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Första Kammarens tillfälliga utskotts utlåtande n:o 2, i anled
ning af väckt motion angående skrifvelse till Konungen med begäran 
om framläggande af förslag till åtgärder, ägnade att höja värdet på 
statens skogar och afkastningen af dess skogsmarker.

Upplästes och godkändes bevillningsutskottets förslag till Riks
dagens skrifvelse, n:o 11, till Konungen, i anledning af justitie
ombudsmannens framställning angående stämpelfrihet för expeditioner 
i ärenden rörande utbetalning af rese- och traktamentsersättning.

Upplästes en inkommen skrifvelse af följande lydelse:

Enär jag i följd af sjukdom ej lärer kunna för någon tid framåt 
deltaga i statsutskottets arbete, får jag vördsamt anhålla att blifva 
entledigad från det mig af kammaren gifna uppdrag att vara leda
mot af nämnda utskott.

Stockholm den 24 februari 1904.

På gjord proposition beslöt kammaren befria herr Lundeberg 
från uppdraget att vara ledamot i statsutskottet.

Herr talmannen yttrade därefter, att han finge föreslå, det 
kammaren ville besluta att vid det sammanträde, som komme att 
hållas nästa lördag, företaga val af en ledamot i statsutskottet efter 
herr Lundeberg.

Detta förslag antogs.

Företogs val af tjugufyi’a valmän för anställande af föreskrifna 
val af dels fullmäktige i riksbanken och riksgäldskontoret, dels ock 
suppleanter för Riksdagens fullmäktige i nämnda bank och kontor; 
och befunnos, efter valförrättningens slut, hafva blifvit till valmän 
utsedde:

friherre Alströmer........................................... med 90 röster,
herr Andersson, Gustaf (Kolstad),.................. „ 90 „

„ Behm............................................   „ 90 „
„ Berg, Gustaf Axel,................................... „ 90
„ Berg, Gustaf B.,................................... „ 90 „
„ Bohnstedt ...........................................   „ 90 „

Till Riksdagens Första Kammare.

Chr. Lundeberg.

„ Brehmer 
„ Cavalli ■
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herr Ekströmer........................... ...................  med 90

„ Falk ................................... 90
friherre Falkenberg ................... ................................. 99

90
herr Grundberg........................... 90
grefve von Hallwyl ................... 90
herr Hedenstierna....................... 90
grefve Lewenhaupt ................... ................................. 99

90
herr Lindgren ........................... 90

,, Moberg ............................... 90
„ von Möller ........................ 90
„ Nilsson ............................... ................................. 9»

90
„ Nisser ................................ 99

90
,, Ridderbjelke ........................ .................. 99

90
friherre Trolle ............................ 90
herr Walin ................................ ................................ 99

90
„ Wester ................................ ....... ........................ 99

................................ 99 90

Företogs val af tio suppleanter för kammarens valmän för an
ställande af föreskrifna val af dels fullmäktige i riksbanken och 
riksgäldskontor, dels ock suppleanter för Riksdagens fullmäktige 
i nämnda bank och kontor; och befunnos, efter valförrättningens 
slut, hafva blifvit till suppleanter för kammarens ifrågavarande val
män utsedde:

friherre Rappe .........
herr Åkerberg ........ ,

„ Lilliesköld.........
„ Bandqvist .........
„ Berggren .........
„ Nyström, J. F.,
„ Ros .................
,, Bergström.........
„ Hedborg.............

Amilon

med 70 röster, 
ii 70 D
ii 70 „
» 70 „
ii 70 ,,
i) 70 ,,
ii 70 ,, .
„ 69 „
ii 68

67
sedan ordningen mellan dem, som erhållit lika röstetal, blifvit genom 
lottning bestämd.

Företogs val af en suppleant i bevillningsutskottet efter herr 
Hammarström; och befanns, efter valförrättningens slut, därtill hafva 
bhfvit utsedd:

herr Håkansson...............................................  med 70 röster.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 20 och 23 innevarande februari bordlagda utlåtande



N;o 21. 4 Onsdagen den 24 Februari.

n:o 7, angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjätte 
hufvudtitel, innefattande anslagen till civildepartementet.

Punkten 1.

Kungl. Maj:t liade i statsvei’kspropositionen föreslagit Riksdagen 
att dels medgifva, att, enligt de grunder, som på generalpoststyrel
sens förslag blefve af Kungl. Maj:t fastställda, finge för ar 190o 
och, under förutsättning att dyrtidstillägg i allmänhet äfven för år 
1904 utginge, för år 1904 till de postinspektörer, postmästare, 
kontrollörer, postexpeditörer och postbetjänte, livilka före 1903 års 
ingång tillträdt sina befattningar och som i följd af den med samma 
års ingång vidtagna lönereglering samt upphörandet i sammanhang 
därmed af dittills utgående dyrtidstillägg lidit inkomstminskning, 
utgå personliga afiöningstillägg med belopp, motsvarande för en hvar 
af dem skillnaden emellan, å ena sidan, hans samtliga aflönings- 
förmåner under år 1902, inberäknadt då utgående dyrtidstillägg och 
ålderstillägg, som skulle hafva intjänats med 1903 års ingång, om 
äldre staten då ännu varit gällande, samt, å andra sidan, hans samt
liga aflöningsförmåner under det år, för hvilket aflöningstillägget 
skulle utgå, att det sålunda erforderliga belopp finge utgå af post
verkets öfverskottsmedel samt att förre styrmannen å postfartyget 
»Sofia» K. A. Hammarbergs änka Augusta Charlotta Hammarberg, 
född Holm, finge å postverkets pensionsstat tilldelas ett årligt under
stöd af tre hundra kronor, att, så länge hon lefde ogift, till henne 
utgå från och med år 1904, dels ock, med godkännande af öfriga 
enligt statsrådsprotokollet öfver civilärenden för den 12 nästlidne 
januari tillstyrkta ändringar i postverkets stater, för år 1905 be
stämma postverkets anslag, förslagsvis beräknadt, till 15,125,000 
kronor, att utgå direkt af postmedlen.

ifrågasatt I inom. a) och b), som föredrogos i ett sammanhang, hade
rättighet för utskottet på anförda skäl hemställt,
vissa post- y>aj att Kungl. Maj:ts förslag om rättighet för vissa postmästare,

m personliga kontrollörer, postexpeditörer och postbetjänte till personliga aflönings- 
aflöning»- tillägg för åren 1903 och 1904 icke må af Riksdagen bifallas; 

tillägg m. m. ty att Riksdagen må medgifva, att för år 1903 och, under 
förutsättning att dyrtidstillägg i allmänhet äfven för år 1904 utgår, 
för sistnämnda år till de postinspektörer, som före 1903 års ingång 
tillträdt sina befattningar och som i följd af upphörandet i samman
hang med den med samma års ingång vidtagna lönereglering för 
postverket af dittills till postinspektörerna utgående dyrtidstillägg 
lidit inkomstminskning, må utgå personliga afiöningstillägg, mot
svarande för enhvar af dem det till honom under ar 1902 utgående 
dyrtidstillägg.»

Herr statsrådet Westring: Den behandling., som i år från 
statsutskottets sida kommit sjätte hufvudtiteln till del, är af den 
beskaffenhet, att jag har all anledning att därför till utskottet fram-
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bära mm stora tacksamhet. Icke desto mindre måste jag i ett par 
punkter, där utskottets hemställan skiljer sig från Kungl. Maj:ts 
proposition, något litet taga kammarens uppmärksamhet i anspråk 
för att söka häfda de af Kungl. Maj:t i dessa delar framlagda för
slag. En af dessa punkter är den nu föredragna om ett personligt 
aflöningstillägg för åren 1903 och 1904 åt vissa posttjänstemän och 
betjänte.

Såsom bekant, antogs vid 1902 års riksdag ny lönereglering för 
postverket i dess helhet med undantag af generalpoststyrelsen. Det 
får val anses, att den nya lönestaten, som blef gällande från 1903 
års början, i det stora hela bättre tillgodosett tjänstemännen än den 
förut gällande. Icke desto mindre hafva, sedan denna lönereglering- 
börjat tillämpas, ganska många klagomål framkommit däröfver, att 
åtskillige tjänstemän personligen blifvit lidande genom densamma. 
Med anledning häraf har generalpoststyrelsen låtit verkställa en 
speciell undersökning för att utröna, huru härmed förhåller sig, och 
denna utredning har gifvit vid handen, att för ett ganska stortTantal 
tjänstemän och betjänte löneminskning verkligen inträda Jämförelsen 
är uppställd så, att man jämfört de nu enligt postverkets stat ut
gående löneförmånerna med dem, som vederbörande innehade vid 
1902 års slut, inberäknadt till dem då utgående dyrtidstillägg. Ut
redningen finnes intagen i statsrådsprotokollet och jag vill Icke be
svära herrarne med en detaljerad redogörelse för densamma. Jao- 
vill blott hänvisa till, att särskildt de lägre aflönade funktionärerna 
gatt i mistning af rätt afsevärda belopp. Sa hafva 122 postexpedi- 
törer, hvilkas löner, oberäknadt ålderstilläggen, uppgå till 1,500 å 
2,200 kronor, gått i mistning af olika belopp, för vissa löneklasser 
belöpande sig till i medeltal 170 kronor om året, och 870 postvakt- 
betjänte med löner mellan 900 och 1,000 kronor i tre olika löne
klasser hafva gått i mistning af belopp, som i medeltal utgöra för 
de särskilda klasserna 47, 52 och 63 kronor.

Nu invänder statsutskottet i första rummet, att med den nya 
löneregleringen afsetts, att lönerna borde så bestämmas, att de utan 
nagra ^tteiligare tillskott från statsverkets sida blefve med afseende 
såväl å tjänsteinnehafvarnes åligganden och tjänsteställning som å 
de vid tiden för löneregleringen rådande prisförhållanden tillräckliga. 
Detta är ju obestridligt, men så är väl förhållandet vid hvarje ny 
lönereglering. Icke desto mindre är det alldeles icke ovanligt, att, när 
genom eu sådan ny lönereglering för vissa personer uppstått minsk
ning af lönen, personlig ersättning lämnas dem, som vid öfvergån°-en 
komma att blifva lidande. I statsrådsprotokollet äro från senare tid 
tvenne säl skilda fall omförmälda, da sådan ersättning har beviljats. 
Det äi visserligen sannt, att statsutskottets invändning vinner i 
styrka, därigenom att man vid den jämförelse, som ligger till grund 
för den åberopade beräkningen, tagit hänsyn icke blott till äldre 
ordinarie staters belopp, utan jämväl till den ökning, som genom dyr
tidstillägg under senaste året före den nya löneregleringens trädande 
i kraft tillkommit löntagarne. Emellertid är att märka, att det icke 
uteslutande är dyrtidstilläggens bortfallande, som föranledt löne-
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förminskningen. Af de 250 tjänstemän, som förlorat genom den 
nya löneregleringen, hafva 72 gjort sådan förlust utan hänsyn till 
dyrtidstillägg. Men i alla fall torde väl den omständigheten, att 
man beräknat äfven ifrågavarande tillägg, icke böra tillmätas en allt 
afgörande betydelse. Väl bekant är ju, att de höga lefnadskostnader. 
som rådde vid 1902 års slut, ingalunda sedan dess minskats, tvärtom 
torde kunna sägas, att åtminstone bostadshyrorna snarare visat ten
dens att stiga, särskildt i städerna. I den petition, som omförmäles 
i statsrådsprotokollet, åberopas siffror, Indika härutinnan äro talande 
nog. Om det nu är så, att lefnadskostnaderna fortfarande äro lika 
höga, så synes det väl, som det skulle vara med billighet förenligt, 
att dessa tjänstemän, som vid öfvergången hade en högre inkomst 
än den de enligt den nya staten bekommit, finge under den tid, som 
för dem återstår, till dess de till följd af ålderstillägg eller eljest 
kunna komma upp i samma inkomst, som de hade förut, åtnjuta 
denna personliga förmån. Något annat är nämligen icke här begärdt. 
Lönetilläggen skola naturligtvis försvinna, i samma mån som lön- 
tagarne komma upp till minst lika stora belopp, som de hade vid 
1902 års slut.

Utskottet har vidare invändt, att det, utom i vissa undantags
fall. för de nu ifrågavarande tjänstemännen stått öppet att kvarstå 
på den äldre aflöningsstaten. Detta skäl kan nu alldeles icke gälla 
några andra än dem, som hafva fått sina inkomster förminskade utan 
hänsyn till dyrtidstillägget, ty det är uppenbart, att de, som välde 
att stå kvar på den gamla lönestaten, fingo icke något dyrtidstillägg 
utan måste nöja sig med den äldre staten, sådan den var utan 
dyrtidstillägg. Det kan således blott gälla de ofvan nämnda 72 
tjänstemännen, som gjort förlust utan afseende på dyrtidstillägget. 
Men af dessa 72 tjänstemän var det icke mindre än 49, d. v. s. 
68 procent, som till följd af en föreskrift af år 1893^ voro skyldiga 
att underkasta sig en förändrad lönereglering. Det återstår således 
23. som hade kunnat välja. Den stora mängd af posttjänstemän och 
vaktbetjänte, om hvilka det här är fråga, hafva således icke haft 
den valrätt, som utskottet åberopat.

Utskottet hänvisar slutligen därtill, att den hastigt fortgående 
stegringen i postverkets uppbörd skall föranleda en stegring i tjänste
männens inkomster. Såsom bekant, gjordes emellertid vid den nya 
löneregleringen den ändring i fråga om uppbördsprovisionen, att sådan 
provision numera tillkommer endast ett färre antal tjänstemän än 
förut, de högre aflönade, under det att de mindre aflönade, den stora 
massan af tjänstemännen, icke hafva sådan provision. 1 alla fall 
föranleder en sådan stegring, om den inträder, att de tjänstemän, 
som på det sättet kommit i åtnjutande af lönetillökning, icke vidare 
skulle få uppbära lönetillägget.

Jag skall icke vidare upptaga kammarens tid, utan vill endast, med 
ytterligare framhållande däraf att den utgift som här är i fråga icke 
är större, än att den mycket väl och utan olägenhet kan bestridas 
af postverkets öfverskottsmedel, betona önskvärdheten däraf att
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kammaren ville behjärta de stora svårigheter, under hvilka särskildt 
de lägst aflönade af här ifrågavarande löntagare nu existera.

Herr Pettersson, Fredrik Emil: Utskottet kan gifvetvis icke 
känna annat än glädje öfver att herr statsrådet, såsom han yttrade, 
med tacksamhet mottagit utskottets utlåtande, och denna glädje blir 
så mycket större, som utskottet funnit sig böra gå en från Kung]. 
Maj:ts förslag ganska afvikande väg i den stora frågan om post
statens reglering.

Innan jag emellertid ingår på de skäl, som här blifvit framlagda, 
ber jag att få inlägga en gensaga mot den punkt i kung!, propositio
nen, i hvilken generalpoststyrelsen i sitt anförande till Kungl. Maj:t 
ansett sig böra omförmäla klander mot postkommittén, som hade att 
ombestyra förslag till löneregleringen, ett klander, hvari Kungl. Maj:t 
på visst sätt instämt, då Kungl. Maj:t förklarat, att hvad general
poststyrelsen anfört vore fullt rättvist. Generalpoststyrelsen anför 
ett uttalande, att kommitténs förslag väckt förstämning inom vida 
kretsar af postverket och att det endast var beroende af den korta 
tid, som poststyrelsen hade för att granska kommitténs förslag, att 
postverket icke kom med någon utredning i syfte att bereda af- 
löningstillägg. Detta klander mot kommittén träffar emellertid äfven 
Riksdagen, som i stort sedt gillade Kungl. Maj:ts på kommitténs 
utlåtande grundade förslag. För oss, som endast voro arbetande 
ledamöter af kommittén, går det nog att taga detta klander ganska 
lugnt, men när man tänker på den förtjänstfulla ledningen af kom
mitténs arbeten, förefaller klandret obefogadt. Den förste ordföran
den i kommittén var dåvarande generaldirektören och chefen för 
telegrafverket — en man, som i fråga om organisationsförmåga stod 
mycket högt. Efter honom kom då tillförordnade chefen för post
verket, som i fråga om kännedom af hvarenda detalj inom verket 
och begär att göra rättvisa åt äfven de minsta, rättvisa kraf, står 
öfver allt beröm.

Lat oss nu se hvad denna kommitté åstadkommit och hvad 
Riksdagen sedan gillat beträffande aflöningsförmåner och pensions
belopp för posttjänstemän. För en del postförvaltare hade under 
tidernas lopp genom kommunikationsväsendets utveckling på mänga 
ställen — ofta på mindre betydande orter — aflöningarna genom 
uppbördsprovisionens stegring kommit att uppgå till så stora belopp, 
att man ansåg sig icke böra bibehålla desamma, Riksdagen hade 
flere gånger uttalat sig för en reglering, och Kung], Maj:t hade också 
genom nådigt bref 1892 ställt i utsikt, att postförvaltarne skulle 
kunna frånkännas dessa provisioner.

Genom Riksdagens beslut år 1902 reglerades löneförhållandena. 
Postkontoren, hvilka förut indelats i sex klasser, utom direktörskon- 
toren. minskades till fyra klasser, och uppflyttning skedde i många 
fall till högre klass. Antalet postkontor ökades. Pensionerna höjdes 
med högst betydliga belopp, ehuru denna fördol nu skattas ganska 
lågt af poststyrelsen, eftersom den förklarar, att den just icke är af 
så stor betydelse, då tjänstemännen icke veta, om de komma i åt-
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njutande af denna förmån. För de biträdande tjänstemännen ordnades 
befordringsförhållandena. Fastare bestämmelser för hvad som vid 
sjukdom fick behållas utaf aflöningen infördes, och för postexpedi- 
törerna inrättades 250 nya platser. För betjänte inrättades 200 
nya platser, och de fingo fri läkarevård och medicin. Vidare 
höjdes gratifikationsanslaget, och postbetjäntes verksamhetsområden 
utvidgades genom att de få i vissa fall förrätta tjänstemannaåligganden 
och därför erhålla arfvoden. Dessutom infördes en sak, som icke 
står omnämnd i de 13 tabeller, som till utskottet öfverlämnats, 
nämligen felräkningspenningar. För detta utgår, om jag minnes rätt, 
ett förslagsanslag af 50,000 kronor, som till ett belopp af högst 120 
kronor utgår till de tjänstemän och extra biträden, som vid post
kontorens växlingskassa hafva direkt beröring med allmänheten. Om 
man nu lägger dessa förmåner tillsammans, torde de i mångt och 
mycket utjämna den minskning, som i ett eller annat fall möjligen 
kan äga rum. Det har också visat sig, att inom distrikts- och lokal- 
förvaltningarne, för hvilka det låg inom kommitténs domvärjo att 
föreslå aflöningsstat, hafva endast sju stycken af denna stora personal 
vägrat ingå på den nya staten, och när bland dessa sistnämnda före
komma två postdirektörer, hvilka sitta med stora provisioner, hvilka 
de gifvetvis önskade behålla, så är nog icke förslaget så klander- 
värdt. som poststyrelsen velat framställa det.

Denna princip, att nu föreslå med retroaktiv verkan åt hvarje 
postfunktionär en så kallad personlig ersättning för hvad han för
lorat, från och med dagen, då den af Riksdagen fastställda staten 
trädt i verket, har utskottet icke funnit skäl förorda. På det sättet 
skulle man ju icke behöfva löneregleringar, utan dessa skulle kunna 
ersättas genom dyrtidstillägg och personliga löneförbättringar. Det 
har sina svårigheter, jag medgifver det, att normera en stat, som 
skall sträcka sig utöfver hela Sverige med så olika prisfluktuationer, 
synnerligast om dessa löneförmåner skola regleras efter Stockholms- 
pris, som för närvarande äro högt uppdrifna. Men försök hafva 
dock gjorts i så måtto, att, hvad postvaktbetjänte angår, upptagas 
enligt nu gällande lönereglemente i den högsta aflöningsklassen de, 
hvilka tillhöra postkontoren i Stockholm, Göteborg och Malmö, samt 
i klassen näst därtill de norr om Dalälfven belägna, och detta är 
obestridligen en ganska stol- förmån.

Hvad 1893 års kungl. bref beträffar, så bestämmes däri, att 
posttjänstemännen skulle vara skyldiga underkasta sig den reglering 
af aflöningsförmånerna, hvilken kunde komma att äga rum i samman
hang med bestämmelsen om upphörande af uppbördsprovision. Nu 
har denna uppbördsprovision icke upphört genom löneregleringen, 
utan endast fotats på andra grunder, och huruvida tjänstemännen 
under sådana förhållanden varit skyldiga att ingå på den nya staten, 
det är en juridisk fråga, hvarom jag icke vågar uttala mig.

I detta sammanhang skulle jag vilja säga, att den kungl. proposi
tionen är så affattad, att den är ganska svårläst. Postverket fram
håller sina önskemål, Kungl. Maj:t förordar dem kort och godt — 
och så är staten färdig utan att detaljerade slutsummor föreligga.
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När man då börjar närmare granska den, finner man, att när general- 
poststyrelsen exempelvis förordar, att postverkets samtliga ordinarie 
betjänte skola erhålla semester, hafva generalpoststyrelsen och Kungl. 
Maj:t också föreslagit en ökning af omkostnadsstaten för distrikts- 
och lokalförvaltningarna, men bland samtliga ordinarie betjänte måste 
också ingå vaktmästarne hos generalpoststyrelsen, och för anslaget 
till dem har Kungl. Maj:t icke begärt någon förhöjning. För öfrigt 
— Riksdagen fastställde för sin del och Kungl. Maj:t godkände det 
aflöningsreglemente, som är gällande från 1903, och då Kungl. Maj:t 
nu vill införa en fullständigt förändrad princip i detta aflönings
reglemente, hade detsamma äfven bort komma under Riksdagens 
pröfning och icke den ifrågasatta förändringen inkomma till Riksdagen 
endast såsom eu penningfråga. Då Riksdagen haft sin hand med 
vid aflöningsreglementets fastslående, hade Riksdagen äfven bort få 
uttala sig rörande denna reglementariska fråga.

För öfrigt får jag säga, att det alltid är önskvärdt, om Kungl. 
Maj:t ville uti likartade fall i de särskilda staterna föreslå en lik
artad norm för aflöningen. Fasthålles denna princip, fästes upp
märksamheten vid att när vi komma till sjunde hufvudtiteln, som 
föredrogs inför Kungl. Maj:t den 12 nästlidne januari, föreslår general
tullstyrelsen, med hänvisning till hvad som ända sedan 1896 ägt rum 
inom postverket, nämligen rättighet för styrelsen att efter pröfning 
i vissa fall medgifva tjänstledighet under 15 dagar af året åt be
tjänte, att samma rättighet måtte tillkomma tullstyrelsen, hvilket 
densamma skulle finna mycket lämpligt: men samma dag har Kungl. 
Majrt i fråga om sjätte hufvudtiteln, med öfvergifvande af denna 
grundsats, förordat semester åt alla utan undantag.

Jag har velat framhålla dessa betänkligheter, då jag varit med 
i postkommittén och ense om de principer, som där förordats. Nu 
föreslås, som sagd!, att förändra en stat från och med samma dag 
den trädt i kraft, och detta förslag har utskottet icke kunnat god
känna. År det så, att i några särskilda fall en betydligare minskning 
i aflöningsförmånerna inträda ja, då kan Kungl. Maj:t nu, lika väl 
som Kungl. Maj:t gjort i årets statsverksproposition under telegraf
verkets stat, föreslå ett personligt ålderstillägg åt den lidande, men 
icke taga hela grupper i gemen, allra minst med förbigående af de 
aflöningsförmåner, som verkligen kommit dem till godo.

Jag anhåller att få yrka bifall till utskottets förslag under 
denna punkt.

Onsdagen den 24 Februari.

Grefve Taube: Då jag på afdelningen varit med om detta 
ärendes behandling, anhåller jag att nu få yttra några ord.

Anledningen, hvarför först afdelningen och sedan utskottet kommit 
till detta resultat, var bland annat den, som kan inhämtas af stats
verkspropositionen sid. 16, där först och främst är angifvet hvad 
postkommittén yttrat angående dyrtidstilläggen och vidare hvad Kungl. 
Maj:t yttrat, hvilka yttranden sedermera kommo till Riksdagen. 
Sedan framhöll Riksdagen uti skrifvelse af den 15 maj 1902, bland 
annat,

Ifrågasatt 
rättighet för 
vissa post

mästare m. fl. 
till personliga 

aflönings- 
tillägg m. m. 

(Forts.)
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ifrågasatt »att en verklig lönereglering blifvit föreslagen och af Riksdagen
rättighet för })es]utad beträffande samtliga till postverkets lokalförvaltningar 

mästare m. fl. hörande tjänstemän och betjänte; att postdirektörerna och åtskilliga 
till personliga postmästare visserligen fått sina löneförmåner bestämda till något 

aflönings- lägre belopp, än som under de senaste åren till dem utgått, men
<lK(Forts)m en afgjord förbättring dock vidtagits såväl i fråga om dessa 

OT s' tjänstemäns fästa aflöning som beträffande deras pensionsförhållanden: 
att, då härtill komme, att enligt Riksdagens beslut samtliga post
mästares begynnelselöner blifvit satta 200 kronor högre, än kommittén 
föreslagit, det med fog kunde påstås, att dessa tjänstemän blifvit 
genom löneregleringen väl tillgodosedda: att genom denna löne
reglering för kontrollörsgraden aflöningarna och än mera pensionerna 
i det hela finge anses blifva förbättrade, hvarjämte hvad postexpedi- 
törerna beträffade aflöningen i första graden, hvilken hvarje manlig 
postexpeditör, som förhållit sig väl i tjänsten, kunde antagas under 
sin tjänstetid uppnå, blifvit afsevärdt förhöjd, begynnelselönen i 
andra graden likaledes höjd och pensionsvillkoren för samtliga pensions- 
berättigade expeditörer förbättrade; att, hvad anginge vaktbetjäningen 
vid postverkets lokalförvaltningar, enligt förevarande lönereglering
en afsevärd förbättring för dem vunnits därigenom, att de tidigare, 
än dittills varit fallet, komme i åtnjutande af fullständiga ålders- 
tillägg: samt att det slutligen syntes böra framhållas, hurusom 
genom tillkomsten af de föreslagna nya tjänsterna förbättrade be- 
fordringsmöjligheter skulle beredas. Riksdagen, som funnit det 
uppenbart, att, då ny lönereglering företoges, aflöningarna borde så 
bestämmas, att de utan några ytterligare tillskott från statsverkets 
sida blefve med afseende såväl å tjänsteinnehafvarnes åligganden 
och tjänsteställning som å de vid tiden för löneregleringen rådande 
prisförhållanden tillräckliga, hade vid uppgörandet af ifrågavarande 
lönestater utgått från denna uppfattning och hade till följd däraf 
beträffande personalen vid postverkets lokalförvaltningar, för hvilken 
fullständig lönereglering då beslutits, icke kunnat dela den mening, 
som innefattades i kommitténs ifrågavarande uttalande.

Något dyrtidstillägg för år 1903 hade icke heller medgifvits 
ifrågavarande tjänstemän och betjänte.»

Nu är emellertid hufvudsaken de dyrtidstillägg, som här begäras. 
tv af de äskade 100,000 kronor komma 85,000 på dyrtidstilläggen, 
de öfriga omkring 13.000 äro en följd af minskning i provisioner 
och af en del reglementariska bestämmelser. Dessa senare, d. v. s. 
de 13,000 kronorna, gälla de högre aflönade, men icke postvakt- 
betjänte: för dem åter äro endast och allenast dyrtidstilläggen af- 
sedda. Nu har statsutskottet äfven af andra skäl ansett sig icke 
kunna föreslå någon förändring i denna riksdagsskrivelse, helst det 
torde vara gifvet, att det vid löneregleringar för vissa andra verk 
skulle uppstå mycket stora svårigheter, om man äfven skulle nödgas 
fästa sig vid förutvarande dyrtidstillägg. Det skulle vid blifvande 
löneregleringar lätt kunna leda till ganska svåra o egentligheter, 
och ett beviljande af hvad som här begäres skulle lätteligen kunna 
hafva till följd, att, när vid framtida löneregleringar man möjligen
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icke ansåge sig höra taga hänsyn till förut beviljade dyrtidstillägg, 
utan man nödgas afslå en mängd ansökningar och framställningar 
i den vägen, en ganska allmän misstämning, och då med mera skäl, 
skulle inträda — ett förhållande, som jag tror här böra beaktas.

På dessa skäl och på dem, som af föregående talare och af 
utskottet blifvit anförda, anhåller jag att få yrka bifall till den före
dragna punkten i utskottets förslag.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad utskottet 
i de föreliggande momenten hemställt.

Mom. c) och d).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Mom. e).

Utskottet hade hemställt, »att Riksdagen må, under förutsättning 
af bifall till hvad utskottet under mom. d) föreslagit och med god
kännande af de enligt statsrådsprotokollet öfver civilärenden för den 
12 januari 1904 föreslagna ändringar i postverkets stater, för år 
1905 beräkna dessa stater till följande belopp:
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aflöningsstaten ....................................................  kronor 7,583,350: —
öfvergängsstaten ................................................... » 17,400: -—
pensionsstaten ....................................................... » 119,650: —
omkostnadsstaten ................................................... » 7,073,000: —
oförutsedda utgifter........................ v.................. » 150,000: —
afkortningar och restitutioner m. m................... » 159,600: —

tillsammans kronor 15,103,000: —

och sålunda bestämma postverkets anslag för år 1905, förslagsvis 
beräknadt till 15,103,000 kronor, att utgå direkt af postmedlen.»

Vid momentet var fogad reservation af herrar E. Fränekel, S. 
G. von Frusen, D. Persson och P. Olsson, hvilka ansett, att utskottet 
bort hemställa, »att Riksdagen må, under förutsättning af bifall till 
hvad utskottet under mom. d) föreslagit och med godkännande af 
de enligt statsrådsprotokollet öfver civilärenden för den 12 januari 
1904 föreslagna ändringar i postverkets stater, för år 1905 beräkna 
dessa stater till följande belopp:

aflöningsstaten ....................................................  kronor 7,583,350: —
öfvergängsstaten ................................................... » 17,400: —
pensionsstaten ....................................................... » 119,650: —
omkostnadsstaten .................................................. » 7,095,000: —
oförutsedda utgifter............................................... » 150,000: —
afkortningar och restitutioner m. m................... » 159,600: —

tillsammans kronor 15,125,000: —

Angående
postverkets

stater.
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och sålunda bestämma postverkets anslag för år 1095, förslagsvis 
beräknadt till 15,125,000 kronor, att utgå direkt af postmedlen. >

Vid bifall härtill skulle anslaget till postverket komma att ökas 
med 1,315,000 kronor.

Herr Fränekel: Såsom ledamot i post- och telegraf kommittén 
har jag varit i tillfälle att något närmare intränga i postverkets 
ekonomiska förhållanden, och det måste då erkännas, att postverkets 
utveckling under de senare åren varit mycket storartad. Man står 
nu inför ett ämbetsverk, som har eu inkomststat på 16 miljoner 
och som på grund däraf också måst öka sina utgifter, så att dessa, 
hvilka förlidet år utgjorde 13,810,000 kronor, i år föreslås till 
15,125,000 kronor. Såsom vi nyss hört från statsrådsbänken, att, 
då utskottet i hufvudsak godkänt Kungl. Maj:ts förslag i fråga om 
användandet af dessa utgiftsmedel, intet är däremot att invända, 
och man har till och med gått så långt, att man utan vidare till
styrkt bifall till inrättande af 150 stycken nya ordinarie platser för 
postvaktbetjänte. Den enda skiljaktighet, som förefinnes mellan 
utskottets och Kungl. Maj:ts förslag, finnes i den föredragna punkten 
och ligger däruti, att utskottet på den betydliga posten af öfver 7 
miljoner på omkostnadsstaten ansett lämpligt att föreslå en be
sparing på 22,000 kronor. Man måste då antaga, att, då statsutskottet 
föreslagit en dylik nedprutning på ett så betydligt konto, detta måste 
hafva berott på någon tvekan med hänsyn till blifvande organisations
frågor i afseende å framtida stater, därvid den föreliggande frågan 
möjligen skulle kunna komma att spela in. Men så är icke för
hållandet. Den summa af 22,000 kronor, som utskottet här velat 
afpruta på Kungl. Maj:ts förslag, afser att göra en besparing på 
det belopp, som är ställdt till poststyrelsens förfogande för att där- 
utaf bereda ledighet för postvaktbetjänte till större utsträckning än 
hittills ägt rum. Huru skall man då kunna förklara utskottets till- 
vägagäende V Jo, säger man, utskottet har visserligen insett, att 
med hänsyn till den betydliga ökning, som uppkommit i antalet 
postbetjänte, kan icke den approximativa summa, hvilken hittills 
ställts till styrelsens disposition för detta ändamål, anses tillräcklig, 
den har nämligen stått kvar på 16.000 allt ifrån den tid kommittén 
föreslog denna siffra, och utskottet har därför likasom på måfå 
velat höja denna siffra till 25,000 kronor. Kungl. Maj:t hade för 
ändamålet med angifvande af skälen begärt 47,000 kronor.

Den fråga, som nu föreligger, har, såsom herrarne torde påminna 
sig, en, om jag så får säga, ganska lång historia inom Riksdagen, 
ty uti sitt första skede förekom den redan år 1895. Det hade redan 
då visat sig, att postvaktbetjäntes tjänstgöring i synnerhet på de 
.större platserna var så ansträngande, att poststyrelsen och sedan 
Kungl. Maj:t fann det behöfligt, att medel ställdes till postverkets 
disposition för att delvis bereda dessa semester utan afdrag å lönen, 
och Kungl. Maj:t äskade då, d. v. s. vid 1895 års riksdag, för be
rörda ändamål 10,000 kronor. Siffran syntes Första Kammaren för 
hög, Andra Kammaren beviljade med några rösters öfvervikt summan,
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och vid den gemensamma voteringen beslöt Riksdagen med, jag tror 
188 röster emot 177, att bevilja den större summan. Man hade sålunda 
faktiskt erkänt, att ett verkligt behof här förefanns för postvakt- 
betjänte att.under viss tid erhålla någon ledighet med bibehållande af 
lönen, dock icke längre än 15 dagar under kalenderåret. När ärendet 
sedan behandlades af kommittén, ansåg kommittén på skäl, som af 
Riksdagen anförts, att siffran borde höjas till 16,000, och den siffran 
bifölls äfven i båda kamrarne. Nu har Kungl. Maj:t i sitt förslag 
framhållit, att postvaktbetjäntes tjänstgöring, öfver lag, blifvit så stor 
och ansträngande, att man icke vidare kan stå emot postvaktbe
tjäntes framställningar om semester utan afdrag å lönen, och därför 
har Kungl. Maj:t anhållit, att Riksdagen ville ställa 47,000 kronor 
till poststyrelsens förfogande för att kunna bereda alla postvakt- 
betjänte denna ledighet utan afdrag på lönen, ty annars begagna de 
sig ej däraf, men däremot utan någon ändring i aflöningsreglementet, 
den där möjligen skulle kunna stipulera en rättighet för alla post- 
vaktbetjänte att få sådan ledighet. Det är sålunda om denna siffra, 
som utskottet nu tvistar med reservanterna.

Om jag nu går till den inverkan, en sådan nedsättning skulle 
komma att utöfva på berörda förmån, torde det kanske kunna 
intressera herrarne att veta, att antalet ordinarie postvaktbetjänte, 
hvilka skulle komma i åtnjutande af den föreslagna förmånen, utgör 
i den föreliggande staten 1,400 personer. Fördelar man nu det af 
Kungl. Maj:t föreslagna anslaget 47,000 kronor på hvarje man utaf 
dessa, kommer man till en medelsiffra för hvar och en af dem, som 
skulle få tillgodogöra sig denna ledighet, af omkring 33 kronor 50 
öre. Utskottets förslag gifver däremot siffran 18 kronor i stället 
för dessa cirka 33 kronor — det är alltså en ren bagatell, hvarom 
här är fråga.

Hvad har då anledningen varit till att poststyrelsen kommit 
med denna framställning att nämligen bereda möjlighet att utsträcka 
semestern till alla? Jo, den är närmast att söka i den omständig
heten, att statens järnvägar ända från 1870 har uti sitt reglemente 
medgifvet för betjäningen å ordinarie stat, att den utan afdrag af 
lönen årligen må åtnjuta semester under 15 dagar. Här föreligger 
alltså ett tydligt prejudikat, som visserligen icke kan tillämpas på 
alla stater, men som dock synes vara af den art, att det i fråga om 
postverket bör kunna vara till någon ledning för det beslut Riksdagen 
bör fatta. Dessutom föreligger en annan beaktansvärd omständighet. 
Enligt aflöningsreglementets §§ 4 och 5 har hvarje posttjänsteman, 
äfven den yngste, rätt till 30 dagars semester utan afdrag å lönen. 
Nu ifrågasattes, dock utan att i detta fall tillerkänna betjäningen 
någon rättighet, möjlighet för styrelsen att bevilja 15 dagars ledighet 
åt betjäningen. Denna framställning synes mig verkligen både be
fogad och behj ärtans värd. Det har dessutom påvisats, att på det 
sätt, som det hittills gifna beloppet är ställdt till styrelsens för
fogande, det måste delas ut på de olika distriktsförvaltningarna, som 
sedan få i mån af anslagets storlek bevilja tjänstledighet. Jag 
hemställer till kammaren, huruvida man med kännedom om denna
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personals storlek inom hvarje af dessa distriktsförvaltningar kan 
anse det vara möjligt att på ett lämpligt sätt fördela denna approxi
mativa siffra så att icke orättvisor uppstå. Också har det visat sig 
uppstå missnöje, ty det har praktiserats så, att distriktsförvaltningen 
i regeln endast beviljat ledighet blott åt de äldre, högst sällan åt 
yngre vaktbetjänte, och likväl kunna förhållandena uti dessas tjänst
göring ställa sig mycket olika, beroende dels på arten af göromålen, 
på de olika individernas hälsa med mera dylikt.

Mig synes, att om man fortfarande önskar, att den styrelse, 
hvilken har sig anförtrodd en så betydande förvaltning som vårt 
postväsen, skall på ett lugnt och betryggande sätt kunna utföra sitt 
arbete, och man vidare betänker, att den utgiftssumma, som post
styrelsen äger att handhafva, går löst på öfver 15 millioner kronor, 
bör man icke pruta på detta anslag, så mycket mindre som man 
enligt styrelsens egen uppgift riskerar att styrelsen icke eljest skall 
kunna såsom vederbör på ett rättvist och lugnt sätt utföra sitt uppdrag.

Af dessa skäl har jag icke kunnat biträda majoritetens inom 
utskottet hemställan om afprutning på den kungl. propositionen, utan 
jag anhåller att få yrka bifall till hvad Kungl. Maj:t föreslagit, med 
andra ord bifall till reservationen.

Herr Sörensson: Den föregående talaren sade, att det ökade 
anslag, som Kungl. Maj:t hade föreslagit, skulle afse att utsträcka 
den ledighet, postvaktbetjänte skulle få åtnjuta, till några liera. 
Detta är väl icke så fullt korrekt återgifvet, ty Kungl. Maj:t har 
verkligen sagt, att samtliga ordinarie vaktbetjänte inom postverket 
skulle undfå ledighet och har såsom prejudikat därför åberopat den 
ledighet järnvägsbetjäningen äger tillgodonjuta. Ja, det är just dessa 
prejudikat, för hvilka man är så rädd, ty det är alldeles visst, att 
om man väl börjar på den vägen i afseende på ett verk och så 
ytterligare ett, så komma snart alla de andra efter, och då kan 
det lätt blifva en ganska dyrbar och vidlyftig historia. Utskottet 
har tänkt sig, att genom att man ställer ytterligare 9,000 kronor 
till Kungl. Maj:ts förfogande, d. v. s. genom en höjning i anslaget 
från 16 till 25,000 kronor, skulle ledighet kunna beviljas åt ännu 
några flera postvaktbetjänte än hittills, icke så obetydligt flera, och 
då skulle åtminstone de äldre kunna få ledigt under 14 dagar. Men 
att, så snart en person blifvit antagen till postvaktbetjänt, redan 
under första året bevilja honom 14 dagars ledighet har icke ansetts 
nödigt. Om man jämför dessa postvaktbetjänte med arbetare på 
andra områden, så hafva ju dessa senare i de flesta fäll aldrig någon 
ledighet med bibehållande af full lön. Utskottet har därför icke 
ansett nödigt att i vidare mån gå Kungl. Maj:ts framställning till 
mötes än att höja anslaget med 9,000 kronor, d. v. s. från de nu
varande 16,000 till 25,000 kronor, och anser, att därmed är redan 
ganska mycket vunnet. På dessa skäl anser jag, att den föregående 
talarens framställning icke bör vinna något afseende, utan får yrka 
bifall till utskottets hemställan.
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Herr Billing: Jag skall bedja att få yrka bifall till utskottets Angående 
förslag blott med en liten formell ändring i mom. e) sålunda, att vosVverkels 
där skulle tilläggas efter orden »i postverkets stater» följande: »dock (Forte ) 
med den jämkning beträffande anslaget till traktamente åt postvakt- 
betjänte, som utskottet, enligt hvad här ofvan yttrats, ifrågasatt», för 
år 1905 etc. Förändringen är endast af formell natur, men betingas 
däraf, att utskottet har i motiveringen yttrat sig i eu annan riktning, 
än Kungl. Maj:ts proposition just i den nu omdebatterade punkten 
angående rätt för postvaktbetjänte till semester.

•
Herr Pettersson, Fredrik Emil: Jag skall bedja att få 

instämma med den förste talaren i så måtto, att jag anser det rätt
vist, att det bör ligga i generalpoststyrelsens hand att kunna bevilja 
tjänstledighet åt de postvaktbetjänte, som af ålder eller af annan 
anledning behöfva komma i åtnjutande däraf. Och jag vill också 
säga, att det är önskvärdt, att denna rättighet utsträckes så långt 
som möjligt. Därför har också utskottet velat ställa till Kung!.
Maj:ts förfogande en betydligt större summa, än som för närvarande 
härtill anvisas. Hittills har nämligen utgått 16,000 kronor'. Då 
utskottet nu har föreslagit 150 nya postvaktbetjänte, skulle, om 
ledigheten utsträcktes i samma mån, som antalet vaktbetjänte ökats, 
erfordras, om jag räknat rätt, 17,920 kronor: i stället har utskottet 
föreslagit 25,000 kronor för att, som sagdt, ledigheten måtte kunna 
i betydlig mån utsträckas. Men att gifva denna utsträckning sä 
öfver en bank, att ledigheten skulle blifva lika för alla ordinarie 
betjänte, torde hafva det emot sig, att tjänstgöringen är betydligt 
olika på olika platser; på den ena platsen kan den vara sådan, att 
hvarje vaktbetjänt är i behof af årlig tjänstledighet under 15 dagar, 
och på en annan plats kunna de nöja sig med betydligt mindre.

Om man nu på en gång fästsloge denna ledighet för samtliga 
ordinarie vaktbetjänte, skulle ock erfordras ett större antal extra 
vaktbetjänte, och vi veta, huru motbjudande detta är särskildt för 
postverket. Och jag ber som bevis härpå få betona, att »Sveriges 
postvaktbetjäntförening» anhållit hos styrelsen, att framdeles årligen 
måtte äskas så stort antal ordinarie postbetjäntbefattningar, »att 
den nuvarande extra institutionen sammansmälte till en obetydlighet».
Genom att antaga Kungl. Maj:ts proposition skulle man i stället 
åstadkomma, att den extra personalen måste betydligt ökas. Jag 
förstår icke den förste talarens yttrande, att denna förändring skulle 
kunna ske med bibehållande af allöningsreglementets nuvarande 
lydelse. I 5 § af detta reglemente säges nämligen, att »vid distrikts 
eller lokalförvaltning anställd vaktbetjänt må kunna, i den mån i 
sådant afseende till vikaries ersättande anvisadt anslag förslår, 
tilldelas ledighet». När nu Kungl. Maj:t begär rättighet att gifva 
samtliga ordinarie vaktbetjänte denna rätt, måste denna paragraf 
annulleras och ersättas med eu annan, och det är till denna förändring 
jag anser, att Riksdagens medverkan borde hafva begärts.

Genom utskottets hemställan i denna punkt hafva ju kanske 
åtskilliga förhoppningar blifvit gäckade, och det är ledsamt, att man
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Angående icke kunnat gå dem till mötes i vidare mån än som skett. Men
postverkets (|enna fråga har en mycket stor räckvidd. 1895 ställde sig Kungl.

(Forts.) Maj:t på samma ståndpunkt, som utskottet nu intager, och nu förestår
en lönereglering för nästan samtliga statens verk och inrättningar. 
Skulle den princip, som regeringen uttalat, få tillämpas på postverket, 
fordrade rättvisan, att den tillämpades öfver allt i verken för vakt
mästare och betjänte. Jag her få påpeka, att postverket, och 
särskild! den lägre atlönade personalen därstädes dock alltid haft en 
god principal i Riksdagen, som städse behjärtat dess rättvisa kraf så 
långt sig göra låtit. För några år sedan tillsattes på Riksdagens 
initiativ en kommitté för utrönande, i hvad mån sabbatshvila kunde 
beredas postvaktbetjänte och numera erhåller hvarje vid postkontor 
anställd tjänsteman eller vaktbetjänt sabbatshvila hvar annan helg
dag, och för detta ändamål utgår ett anslag af 50,000 kronor. Jag 
tror, att en utökning af ledigheten, dock med rätt för postverket 
att i hvarje fall bevilja densamma åt den, som kan anses i behof 
däraf, är den rätta vägen att för närvarande gå, och då detta förut 
varit Riksdagens och Kungl. Maj:ts uppfattning, beder jag att få 
tillstyrka bifall till utskottets förslag i denna punkt med det af 
biskop Billing gjorda tillägget.

Herr statsrådet Westring: Till det anförda, som till förmån
för Kungl. Maj:ts proposition i denna del blifvit hållet af den förste 
talaren, har jag icke mycket att tillägga. Jag vill blott fästa upp
märksamheten därpå, att det icke synes mig vara, såsom den siste 
talaren pointerade, någon sträng principiell skillnad mellan Kungl. 
Maj:ts och utskottets förslag. I det förslag till beviljande af anslag 
för beredande åt postvaktbetjänte af viss ledighet, som vid 1895 
års riksdag af Kungl. Maj:t framlades, afsågs, att ledighet skulle 
kunna beviljas allenast i särskild! ömmande undantagsfall, såsom det 
hette, och Kungl. Maj:t föreslog därför endast ett belopp af 5,000 
kronor; men Riksdagen fördubblade denna summa för att gifva till
fälle till att bevilja denna ledighet, utan att dylika särskilda skäl 
nödvändigt föranledde behof däraf. Nu synes det mig endast vara 
en konsekvens, som så småningom trängt sig fram, att utsträcka 
denna möjlighet, så att man skall kunna gifva årlig ledighet åt 
betjänte i allmänhet, såvida inga särskilda hinder möta. Jag tror, 
att det redan nämnts af den förste talaren, att skillnaden mellan 
det belopp utskottet föreslagit och det Kungl. Maj:t begärt skulle 
ställa sig på följande sätt. För närvarande utgår ett anslag af 
16,000 kronor på 1,250 postvaktbetjänte och på hvar och en kommer 
ett belopp af 12 kronor BO öre till vikarie. Beviljas nu af utskottet 
föreslagna 25,000 kronor och de 150 nya postbetjäntbefattningama, 
skulle ersättningen till vikarie uppgå till 17 kronor 85 öre, medan 
enligt Kungl. Maj:ts förslag skulle på hvarje postbetjänt komma 
33 kronor 57 öre för vikarie; således skulle enligt Kungl. Maj:ts 
förslag ungefär dubbelt så många kunna beviljas ledighet som med 
antagande af utskottets förslag.

Jag vill visst icke förneka, att Riksdagen varit mycket väl

Onsdagen den 24 Februari.
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villig mot nu ifrågavarande funktionärer, särskild! genom det tillfälle, Angående 
som nu senast beredts dem till ökad sabbatshvila. Men det bär af 
generalpoststyrelsen framhållits, att postbetjäntes arbete är mycket (Forts.) 
ansträngande, och vi veta alla af egen erfarenhet, att där det är 
ett reguliärt, ansträngande arbete, där kräfves också hvila, och sär
skild! är det af vikt att erhålla ledighet under någon sammanhängande, 
ej allt för kort tid.

Härtill kommer, att det naturligtvis är ytterst svårt att i hvarje 
särskildt fall bedöma, huruvida den ene eller den andre må vara 
mera förtjänt eller mera berättigad att komma i åtnjutande af en 
sådan ledighet, det är en pröfning som alltid blir svår och obehaglig 
för den som har att verkställa densamma, och den kan gifvetvis 
verka missnöje hos den som icke varder ihågkommen. Då det nu 
för öfrigt är så, att alla tjänstemän inom postverket hvarje år åt
njuta ledighet under betydligt längre tid, än som här är ifrågasatt, 
och då en sådan ledighet åtnjutes af alla till betjäntklassen hörande 
inom vår största förvaltningsgren, nämligen jämvägarne och detta 
nu ägt rum i öfver trettio år, synes det som om skäl skulle före
finnas att nu utsträcka tillämpningen af denna princip äfven i af
seende å postvaktbetjänte därhän att alla må kunna få dylik ledig
het, såvida icke tjänstgöringen är af den beskaffenhet, att den lägger 
hinder i vägen därför.

Herr T am in, Hugo: När statsrådet säger, att det icke är 
någon principiell skillnad mellan utskottets och Kungl. Maj:ts förslag, 
så finnes ju i sådant fall icke något hinder att taga utskottets för
slag. Men det är nog en principiell skillnad mellan dem. Stats
rådet förklarade, att det vore mycket svårt för en chef att bestämma, 
hvilka som skulle erhålla ledighet och när de skulle få den. Men 
jag kan icke finna, huru man kommer undan denna svårighet genom 
att så att säga göra denna ledighet obligatorisk i stället för att, 
såsom utskottet föreslagit, ställa till Kungl. Maj:ts förfogande en 
tillräcklig summa för att i mån af behof kunna lämna denna se
mester. Det lär väl icke vara meningen, att dessa postbetjänte skola 
själfva helt och hållet bestämma, när denna ledighet skall erhållas, 
utan det lär väl i så fall alltid komma att blifva beroende på 
cheferna. Och under sådana förhållanden kan jag icke se annat än 
att detta sakläge kommer att bibehållas, då det bör vara cheferna, 
som bestämma i hvad mån det är möjligt att lämna denna ledighet, 
äfvensom att gifva den på de tider, som äro lämpliga för arbetet 
inom verket. Utskottet och statsrådet äro ense därom, att vi icke 
vilja motsätta oss denna ledighet, men utskottet vill betona, att be
stämmanderätten, när och i hvad mån postbetjänte kunna och böra 
få ledighet, skall ligga i chefernas händer, och icke öfverlämna detta 
bestämmande åt dem, som skola hafva ledigheten. Jag får för min 
del tillstyrka bifall till utskottets förslag.

Friherre Palmstierna: Då jag varit med om det beslut, ut-
jFörsta Kammarens Prat. 1904. N:o 21. 2
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Angående
postverkets

stater.
(Forts.)

skottets majoritet fattat, anhåller jag att med några ord få försöka 
bemöta den förste talaren.

Han nämnde att det vore en skillnad mellan Kungl. Maj:ts för
slag och utskottets på 22,000 kronor och att på 7,000,000 vore detta 
icke mycket. Men det är naturligtvis icke dessa 22,000 kronor det 
är fråga om, utan angående principen, om ledigheten skall beviljas i 
mån af behof eller öfver lag. Hvad behofvet beträffar, har ju ut
skottet tillstyrkt ett anslag af 25,000 kronor, hvarigenom således 
fleras behof än förut kunna tillgodoses. Men det torde vara täm
ligen tydligt, att det icke är behof för postvaktbetjänte i hela 
riket äfven i de större städerna att hafva ovillkorlig ledighet i 15 
dagar.

Det är dock något annat, som här framförts, nämligen att sty
relsen nu icke kunnat motstå att lägga fram detta förslag och att 
det hade uppväckt missnöje, att icke alla kunde få denna ledighet, 
hvarjämte det framhållits, att. det vore ett obehagligt ansvar att 
icke kunna lämna den åt alla. Det är där det klämmer. Men om 
Riksdagen, när framställningar komma från Kungl. Maj:t, anser sig 
efter pröfning någon gång vara tvungen att afslå desamma, får väl 
Riksdagen också bära ansvaret, om det kommer fram missnöje,° och 
äfven kunna motstå sådana framställningar. Missnöje och svårig
heter torde således icke böra väga något, utan frågan är: hafva alla 
dessa postvaktbetjänte behof af ledighet eller är behofvet icke till
räckligt tillgodosedt med att på styrelsens ansvar 25,000 kronor 
ställas till disposition, då Kungl. Maj:t för nio år sedan ansåg 5.000 
kronor tillräckliga för samma ändamål? Detta belopp är nu fem- 
dubbladt.

Hvad järnvägen beträffar, så är det en högst betydlig skillnad. 
Det är i öfver trettio år rätten till ledighet funnits där, men jag 
föreställer mig, att det icke varit för personalens egen bekvämlighet, 
som de fått denna ledighet, utan emedan tjänstgöringen är af den 
art, att den så att säga rifver upp nerverna, och det blir farligt för 
hela trafiken, om dessa personer icke hinna hvila upp sig; så att jag- 
vill betrakta denna rätt mera ur synpunkten af trafiksäkerheten än 
såsom en bekvämlighetssak.

Med anledning af hvad jag nu yttrat tillåter jag mig yrka bifall 
till utskottets förslag.

Herr Fränekel: Den siste talaren nämnde, att han gick ut
från den åsikten, som äfven vore utskottets mening, att de kraf, 
som poststyrelsen framställt, skulle tillgodoses med de 25,000 kronor, 
som föreslagits. Men detta strider mot hvad Kungl. Maj:t och post
styrelsen sagt, att de iöke kunna tillgodose dem, såvida de icke ha 
ett belopp tillgängligt för hela deras personal. Huru förhåller det 
sig nu med själfva frågan? Jo, i aflöningsreglementets 5 §, som jag- 
skall be få uppläsa står: »Vid distrikts- eller lokalförvaltning an
ställd vaktbetjänt må kunna, i den mån i sådant afseende till vikaries 
ersättande anvisadt anslag förslår, tilldelas ledighet högst femton 
dagar under ett och samma kalenderår med bibehållande af sin af-
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löning.» Om jag såsom en af betjänte läser denna paragraf, måste 
jag förutsätta, att, ifall styrelsen i öfrigt kan gifva mig ledighet 
utan afdrag å lönen, styrelsen har medel därtill. Det är detta sty
relsen har begärt. Den behöfver därför icke ändra aflöningsregle- 
mentet, utan anhåller endast att få medel till sin disposition för att, 
om förhållandena sådant medgifva, kunna gifva alla och icke blott några 
en sådan ledighet. Här har dessutom sagts, att Riksdagen borde 
bedöma den frågan, i hvad mån denna ledighet är af behof påkallad. 
Jag vågar vädja till denna kammare, om man icke måste anse, att 
den postvaktbetjänt, som troget under året skött sin tjänst, han må 
vara huru nykommen som helst, är i behof af femton dagars ledig
het och bör få denna ledighet utan att göra förlust, särskildt då 
skillnaden i kostnad icke är större än mellan dessa 18 kronor, som 
enligt utskottets förslag skulle utgå för hvarje postbetjänt och de 
33 kronor, som skulle utgå i händelse Kungl. Maj:ts proposition bi- 
fölles. Vid en jämförelse med järnvägen erkänner jag gärna, att 
tjänstgöringen där är strängare; men å andra sidan kan icke nekas, 
att praxis numera går i den riktningen, att tjänstledighet så små
ningom beredes i alla tjänster och att man börjar anse, att den som 
troget uppfyllt sin tjänst under årets alla månader dock behöfver 
en rekreationstid af 14 daga!'.

Jag fortfar att yrka bifall till reservationen.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i afseende på förevarande moment yrkats dels af 
herr Billing, att utskottets hemställan skulle bifallas med den ändring, 
att näst efter orden »i postverkets stater» insattes orden »dock med 
den jämkning beträffande anslaget till traktamente åt postvaktbe- 
tjänte, som utskottet, enligt hvad här ofvan yttrats, ifrågasatt», dels 
ock af herr Fränekel, att kammaren skulle antaga det förslag, som 
innefattades i den af honom m. fl. vid detta moment afgifna 
reservation.

Sedermera gjordes propositioner jämlikt dessa yrkanden, och 
förklarades propositionen på bifall till herr Billings yrkande vara 
med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 2—7.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 8.

Lades till handlingarna.

Onsdagen den 24 Februari.
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Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Om anslag- 
till upprätt
hållande af 
verksamheten 
vid folksana- 

tonerna.

Punkten 20.

Uti två särskilda motioner, väckta den ena (n:o 3) i Första 
Kammaren af herr Sigfrid Wieselgren m. fl., samt den andra (n:o 8) 
i Andra Kammaren af herr Georg Kronlund m. fl. hade samman
stämmande föreslagits, att Riksdagen till upprätthållande af veik- 
samheten vid de genom medel ur konung Oscar H:s jubileumsfond 
inrättade s. k. folksanatorierna ville, under de närmare villkor som 
kunde blifva bestämda, för år 1905 bevilja ett belopp af 400,000 
kronor, hvaraf hälften eller 200,000 kronor borde få af tillgängliga 
medel förskjutas under innevarande år.

Utskottet hade hemställt, »att Riksdagen, i anledning af herr 
S. Wieselgrens m. fl. och herr G. Kronlunds m. fl. förevarande mo
tioner, må till upprätthållande af verksamheten vid de genom medel 
ur konung Oscar II:s jubileumsfond inrättade s. k. folksanatorierna, 
under villkor att något lotteri till förmån för sanatoriernas verk
samhet icke anordnas, för år 1905 anvisa ett belopp af 400,000 
kronor, hvaraf hälften eller 200,000 kronor ma af tillgängliga medel 
förskjutas under innevarande år; skolande för anslagets användning 
gälla de ytterligare bestämmelser, som må blifva af Kungl. Maj:t 
fastställda».

Herr von Möller: Det är helt naturligt, att jag yrkar bifall 
till den föredragna punkten. Alla som voro närvarande vid det en
skilda sammanträde, då denna motion underskrefs, känna skälet hvar
för den icke erhöll flere namnunderskrifter. Man ansåg det nämli
gen icke vara lämpligt, att motionen så att säga blefve afgjord på 
förhand, genom att ett flertal af kammarens ledamöter instämde i 
densamma, innan frågan hade varit före i utskottet. Jag bär velat 
erinra om detta, då motionen i medkammaren ju erhållit 138 namn
underskrifter och då dess utgång där ju sålunda på förhand var af
gjord. o

Mine herrar, när denna fråga nu en gång blifvit väckt på tal 
inom kammaren, anser jag, att det icke kan vara ur vägen, att vi 
tänka på både hvad vi hafva gjort och hvad vi för framtiden böra 
gorå i denna fråga, som jag anser vara en bland vårt folks allra 
viktigaste angelägenheter. Sanatoriestyrelsen har ju, som herrarne 
sett, kommit i ekonomiskt trångmål, och för att afhjälpa detta kom
mer Riksdagen att, utom enskildes frikostiga gåfvor, anslå 400,000 
kronor till sanatorieverksamhetens ostörda fortsättande under åt
minstone två år — och jag är viss om att efterföljande Riksdagai 
komma att följa det 1904 gina exemplet. Men det är icke nog 
med dessa tre sanatorier, Indika, enligt hvad jag uttryckligen vill 
framhålla, kommit till stånd icke på Riksdagens tillskyndan utan 
genom Hans Maj:t Konung Oscars initiativ; tv vi, mine herrar, hafva 
gjort bra nog litet i denna sak med undantag af anslaget till byggande 
af det tredje sanatoriet, det vid Jlässleby. Till och med enskilde arbets
givare — Separator och Ljusneverken — och kommuner hafva 
kommit oss i förväg. Vi hafva suttit och väntat — ma vara på
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större erfarenhet, och jag vill hoppas, att vi för framtiden kunna 
draga nytta af den erfarenhet, som man vunnit uti andra länder, 
där man varit mera förutseende och gått mera raskt till våga. Nu 
gäller det emellertid äfven för oss att bedrifva vårt arbete i denna 
sak med större skyndsamhet.

Jag erinrar mig, hurusom under förra årets riksdag en talare 
vid ett annat ärendes behandling frågade: skall svenska folket upp
höra att vara ett kristet folk? Men det är ett kriterium på, om vi 
vilja vara något mera än namnkristne, att vi vilja handla som kristna, 
och då höra vi ägna allvarlig uppmärksamhet och mera handlings
kraft än hittills åt denna fråga, som ju gäller de mest elända af 
våra medbroder, och vi äga då ej lof att draga oss för de peku- 
niära uppoffringar, som ovillkorligen erfordras.

Skola vi nu fortgå på den inslagna vägen och bygga sanatorier, 
så tror jag nog, att vi, med den erfarenhet, som nu vunnits, skulle 
kunna bygga dem billigare än hittills skett. Om vi betraktande ut
ländska sanatorierna och de utgifter som där förekomma, så skola 
vi finna, att det visserligen finnes sanatorier med betydligt mycket 
högre siffror per patient. Där finnes t. ex. Berlins stora sanatorium, 
där byggnadskostnaderna, enligt hvad jag vill minnas, gå upp ända 
till 15,000 mark pr patient. Vid Hålahults sanatorium är man ju 
uppe i en kostnad af 6,500 kronor, under det att den danska kom
mitté, som tillsattes för bekämpande af tuberkulosen, i sina kalkyler 
kommit till en medelkostnad af 3,000 kronor, ehuru kommittén seder
mera konnnit till den uppfattningen, att byggnadskostnaderna icke 
kunde nedbringas under 4,000 kronor per »säng». Vid sanatoriet i 
Ry (24 sängar) och i Haslev beräknas byggnadskostnaden till 3,000 
kronor per säng. Skola sanatorierna åter vara så stora som hos 
oss med plats för öfverläkare och underläkare på själfva sanatoriet 
och alla dessa inrättningar, som där måste finnas, så kan man kan
ske icke göra så väsentliga besparingar, men jag tror dock, att 
man skall kunna nedbringa kostnaden ganska väsentligt utan olägen
het för patienternas ändamålsenliga vårdande.

Innan jag lämnar denna sanatoriefråga, ber jag att endast en 
passant få göra några små anmärkningar. Jag är den förste att 
erkänna, att medlemmarne af denna sanatoriestyrelse hafva inlagt 
stora förtjänster vid utförandet af sitt svåra uppdrag. De hafva 
varit banbrytande på området och de hafva åstadkommit verkliga 
mönstersanatorier. Sanatorierna äro ju af stor terapeutisk men där
jämte af mycket stor uppfostrande betydelse för alla de patienter, 
som komma dit. Patienterna få där lära sig, huru de skola sköta 
sig, livilka försiktighetsmått de böra iakkttaga o. s. v. Jag skulle 
emellertid, som sagdt, vilja göra en enda liten anmärkning, mot in
struktionen rörande underläkaren, att han skall intaga sina måltider 
tillsammans med patienterna. Detta är naturligtvis tillkommet i 
kontrollsyfte. Men skall han kontrollera maten, så kan han göra 
det på samma sätt som en dagofficer vid eu kasern, men han be- 
höfver sannerligen ej plågas med att tvingas äta tillsammans med 
personer, af hvilka det stora flertalet sannerligen icke veta, huru
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Om anslag till (]c skola äta. Detsamma gäller de stackars sjuksköterskorna, ty det 
hållande 'al är behöflig! och kan icke vara angenämt att under själfva mål- 

verksamheten tiderna, då de väl kunna behöfva hvila ut från sin ansträngande 
vid folksaga- sysselsättning, sitta midt uppe i detta elände bland dessa hostande 

toriema. och spottande stackars människor. Jag tror, att ordningen lika
(Forts.) v:p kunde kontrolleras, äfven om de icke intaga sina måltider till

sammans med patienterna.
Men, jag skall nu gå tillbaka till kostnadsfrågan. Skulle vi slå 

in på demia väg för att skaffa bot och hjälp eller åtminstone inhysa 
alla de af tuberkulos lidande, som vi nu enligt tillgängliga siffror 
hafva uti vårt land, nämligen öfver 60,000, så skulle detta med en 
tid af tre månader för hvarje patient, hvilket ju i allmänhet är all
deles för kort tid, betyda 150 sanatorier för hela riket, och det för
står hvar och en, att vi icke mäkta åstadkomma. Jag kommer då 
till den andra frågan: hvad skola vi göra? Ja, mine herrar, därvidlag 
äro ju åsikterna ännu ganska delade, och för att herrarne icke 
skola tro, att jag är nog oförsynt att vilja besvära kammaren med 
projekt eller lösa hugskott från min egen hjärna, så skall jag trösta 
kammaren med, att jag sökt studera denna fråga så godt som det 
låter sig göra för en stackars laicus som jag. Jag har äfven satt 
mig i förbindelse med fackmän på detta område, till hvilka jag så
lunda står i stor förbindelse för många värdefulla upplysningar och 
hos hvilka jag äfven funnit stöd för mina åsikter. År 1903 höll 
stadsläkaren i Dåde, doktor von Post, ett föredrag uti hälsovårds- 
föreningen, hvilket föredrag af föreningen hälsades med stort bifall. 
Jag rekommenderar detta föredrag till genomläsning af hvar och en 
af herrarne, som intresserar sig för denna fråga; det finnes intaget 
uti Hälsovårdsföreningens i Stockholm förhandlingar. D:r von Post 
erkänner visserligen sanatoriernas stora förtjänster, och han vill visst 
icke förorda, att man skulle upphöra med sanatoriebyggande. Han 
säger: »bygg sanatorier»; men det är icke nog att göra allt hvad 
man kan i terapeutiskt syfte, utan man måste äfven, som han ut
trycker sig, tillgodose profylaxen, d. v. s. vi måste ovillkorligen 
tänka på att skaffa skydd åt och skaffa skydd för de många svårt 
sjuke, som tyvärr kanske icke kunna räddas åt lifvet, men som ut
göra en smittokälla utaf allra betänkligaste art. Han föreslår där
för liksom förste stadsläkaren i Göteborg, doktor Gezelius, att man 
jämväl skall bygga tuberkulossjukhus, d. v. s. sanatorier och asyler 
i förening. Mine herrar, I förstån nog, att det icke går för sig att 
bygga isolerade asyler, ty det skulle då blifva hvad de tyska läkarne 
kalla för »Sterbestätten», och ingen skulle nog godvilligt låta föra 
sig dit.

I Norge finnes ju, såsom herrarne veta, en lag som af somliga 
klandras såsom ytterst sträng, af andra återigen anses vara förträfflig 
— och för min del tror jag, att denna lag i en förståndig läkares 
hand icke är så farlig. Men, vi hafva ännu ingen lag i detta syfte; 
få se om och när vi komma därhän.

Emellertid tilltalar mig icke doktor von Posts förslag i ett fall. 
Han vill nämligen, att dessa tuberkulospaviljonger skola förläggas
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till epidemisjukhusen. Nu fruktar jag visserligen ej så mycket för 
att smitta från de andra smittosjuka skall öfverföras till de af 
tuberkulos lidande, ty jag tror, att ordningen på våra epidemisjukhus 
därtill är alltför god. Jag tror, att den vård och den noggrannhet, 
hvarmed tillsynen utöfvas vid dessa inrättningar, är så stor, att de 
tuberkelssjuka i detta fall icke skulle löpa någon väsentlig fara. 
Men, mine herrar, blotta ordet epidemisjukhus har i allmänhetens 
öron en obehaglig klang, och vi få tänka på, att det här icke är 
fråga om att få den sjuke till asylen endast för några veckor, utan 
meningen är, att han skall vistas där flere månader, ja, kanske sitt 
återstående lif. Asylen får då icke vara någon inrättning, som 
skrämmer den sjuke, utan den skall vara en vårdanstalt, där man 
söker att göra hans tillvaro så dräglig som möjligt, och där han 
framför allt icke får lida under intrycket af skräck.

Jag har därför tänkt mig — och jag vädjar till eder, mine 
herrar, om det förslag, som jag nu framställer, icke är värdt att 
tagas i öfvervägande — att tuberkulospaviljonger byggas i läns
residensstäderna antingen vid länslasaretten eller på något annat 
område eller ock såsom i Danmark i närheten af stad med tillgång 
till läkare. Man säger kanske: lasarettsläkarne passa icke för detta, 
de äro kirurger och intressera sig icke för detta slags sjuka, som 
därför icke skulle få den vård, som de behöfva. Ja, mine herrar, 
jag är visserligen icke läkare, men jag tror, att sådana olägenheter 
icke skulle komma att uppstå. Därest ingen särskild medicinsk 
afdelning finnes på lasarettet, så torde mycket väl annan läkarevård 
kunna åstadkommas antingen af stadsläkaren eller af en annan läkare. 
Min tanke är emellertid den, att landstingen måste taga denna sak 
om hand, då jag tror att de bygga billigare än hvad staten eller 
sanatoriestyrelserna kunna göra. Våra landsting hafva ju skött sina 
åligganden beträffande lasarettsbyggnaderna utmärkt.

Frågan blir då vidare, huruvida detta skall ske med eller utan 
anslag från staten till minskande af byggnads- och driftsomkostnader; 
detta är ju en sak, som Riksdagen framdeles må taga under om
pröfning. Den danska kommittén föreslog, att staten skulle bidraga 
med tre fjärdedelar af den betalning, som skulle erläggas för de 
sjukes underhåll, men därvid tillkännagåfvo de riksdagsmän, som 
sutto i denna kommitté, att det anslag på öfver 1 million kronor 
årligen, som därför skulle erfordras, knappast komme att af Riks
dagen beviljas.

I dessa dagar kommer ju ett mycket viktigt steg att tagas till, 
som jag hoppas, lösande af många med tuberkulosfrågan samman
hängande viktiga spörsmål, nämligen genom bildandet af svenska 
nationalföreningen mot tuberkulos. Till slut ber jag eder, mine 
herrar, tänka på i hvilken svår ställning våra läkare befinna sig 
genom den nuvarande bristen på tuberkulossjukhus. Den sjuke visar 
sig genom undersökningen lämplig för sanatorievård, men han får 
ofta vänta på plats ända till 7 månader, kanske längre. Under dessa 
sju månader fortskrider sjukdomen och blir kanske omöjlig att bota, 
och då den sjuke sent omsider kan mottagas, så upptager på sana-

Onsdagen den 24 Februari.

Om anslag till 
upprätt

hållande aj 
verksamheten 
vid folksana

torierna. 
(Forts.)



N:0 21. 24

Om anslag till toriet han plats för andra utan motsvarande nytta för sig själf. 
luUkmdl' åt ®^er kommer dels en svårt sjuk till läkaren, måste denne under- 

verksamheum råtta honom, att han icke får mottagas på sanatoriet. Men hvart 
vid folksana■ skall jag då taga vägen, frågar den sjuke. Läkaren har intet svar 

toriema. att gifva honom; det finnes ingen plats, ty lasaretten taga ej emot 
(Forts.) honom; han har svårt att skaffa sig rum, boningsplats, ty ingen vill gärna

hyra ut någon lägenhet åt eller hos sig inhysa en »lungsiktig». 
År han nog lycklig att hafva ett eget hem, så vet han dock, att hans 
familj, hans omgifning, är utsatt för den förfärliga sjukdomen. Mine 
herrar, för hvar och en, som vill tänka sig in uti dessa sorgliga 
förhållanden, måste det vara klart, att vi nu stå inför den tidpunkt, 
då vi måste göra något mot denna hotande fara och återhämta 
hvad vi försummat; vi måste handla och handla raskt.

Herr Bill ing: Motionärerna hafva uttalat den meningen, att de 
medel, som här äro föreslagna att utgå till sanatorierna, skulle vara 
underkastade samma granskning, som gäller i fråga om användningen 
af andra statens medel. Utskottet har med anledning häraf och med 

* utgångspunkt härifrån föreslagit, att ej blott användningen af de
medel, som på grund af motionerna skulle komma att anvisas, utan 
äfven »sanatoriernas ekonomiska förvaltning i dess helhet må under
kastas samma granskning, som i allmänhet är stadgad i fråga om 
användningen af statsmedel».

Utskottet har sålunda, som herrarne höra, utvidgat anspråket 
på granskning, och skälet därtill var, att man ansåg, att någon 
redovisning och granskning af i motionen föreslagna 200,000 kronors 
användning icke kunde åstadkommas utan i sammanhang med och 
på samma gång som sanatoriernas alla ekonomiska förhållanden 
granskades — eller åtminstone skulle endast en skenbar redovisning 
och granskning af dessa medel till skillnad från de öfriga kunna 
verkställas.

Emellertid bör man ju icke förbise, att de stora fonderna till 
sanatorierna äro skänkta till Konungen personligen och utaf honom 
donerade till sanatorierna. Under sådana förhållanden kan det väl 
icke vara fullt grannlaga att begära eller sätta i fråga en sådan 
granskning, som här är omnämnd, och därför skall jag taga mig fri
heten föreslå, att ur motiveringen på 29 sidan, andra stycket, må 
utgå alla de ord, som härom tala, så att detta stycke blott kommer 
att innehålla de två första raderna: »Med afseende å kontrollen 
öfver sanatoriernas förvaltning synes det utskottet lämpligt, att en 
ledamot i öfverstyrelsen af Kungl. Maj:t förordnas.»

Herr Nyström, Carl: Endast några ord, och icke till mot
sägelse mot hvad den förste ärade talaren med sitt kända intresse för 
denna viktiga sanitetsfråga har anfört, utan såsom ett litet full
ständigande däraf. Det är alldeles naturligt, att han likasom så 
många andra i vårt land, ängsliga och uppskrämda af tuberkulosens 
härjningar, skall söka sig om efter åtgärder för att stäfja detta 
samfundsonda. Man har nu funnit, att en sådan åtgärd som att in-
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råtta sanatorier är mycket effektiv, men på samma gång otroligt Om anslag till 
dyr. De tillgängliga medlen förslå endast till ett fåtal personer, ^Uande aS 
och de många andra kunna endast efter lång väntan, en väntan som verksamjieten 
tyvärr allt för ofta afbrytes af döden, hoppas på inträde å sana- vid foiksana- 
torierna. Därför har man sökt sig om efter åtgärder, som skulle torierna. 
kunna slå litet vidare omkring än sanatorierna, och den ärade re- (Forts.) 
presentaten på hallandsbänken har nu påvisat några sådana. Men 
efter som nu denna ytterst viktiga fråga kommit på tal, vill jag 
säga, att tiden ingalunda stått stilla sedan här i Riksdagen senast 
talades om sanatorier. Man gör upptäckter på åtskilliga områden, 
icke blott rent teoretiska på patologiens och bakteriologiens mark, utan 
rent praktiska om stridsmedlen, om åtgärder mot tuberkulosen, om 
quid fäciendum.

Därvid har man kommit till en åtgärd, som jag särskildt vill 
nämna, och som har det goda med sig att vara både mycket billig 
och mycket effektiv. Det är nämligen, att om i ett tuberkulöst hem 
finnes eu hel kull barn, som ej ännu ådragit sig tuberkulos från de 
tuberkulösa föräldrarne och det tuberkelfyllda hemmet, så kan man 
vidtaga den enklaste åtgärd i världen, nämligen att — naturligtvis 
på vänligt sätt — skilja hela barnkullen från föräldrarna och det 
smittofarliga hemmet samt placera dem på ett ställe, där ej tuber
kulos finnes; och sannolikt är att de växa upp till friska människor.
Hvad kostar detta? Rakt ingenting! De skola i allt fall hafva sitt 
underhåll. Frågan är endast: skola de hafva detta sitt underhåll i 
en dödsbringande omgifning eller i en omgifning, som betryggar deras 
hälsa för framtiden. Detta är af alla åtgärder en af de mest effek
tiva och tillika den tänkbart billigaste.

Jag har velat omnämna detta som en anvisning till dem af 
herrarne, som hafva inverkan på de kommunala angelägenheterna, 
ty detta är och blir väl i hufvudsak eu kommunal angelägenhet.

Herr Jonsson: Såsom ledamot af öfverstyrelsen för jubilei- 
fonden anser jag mig böra till en början uttala min tacksamhet till 
statsutskottet för dess tillstyrkan af motionen i fråga. Därefter vill 
jag nämna några ord med anledning af hvad herr von Möller här 
yttrat. Han förmenade, att underläkarne och sjuksköterskorna icke 
lämpligen borde deltaga i patienternas måltider, och han önskade, 
att de skulle få äta särskildt i särskilda lokaler. Idén med instruk
tionens bestämmelse, att underläkare och sjuksköterskor skola del
taga i patienternas måltider, är emellertid den, att de skola öfver- 
vaka, att allt går ordentligt till under måltiderna, men därjämte, 
att de' skola so till att patienterna äta ordentligt, ty just detta, att 
de äta med kraft, är ett af de viktigaste medlen vid dessa sana
torier, och ur den synpunkten tror jag, att det är riktigt att det 
tillgår såsom nu är fallet. Hvad beträffar faran för dessa personer 
att under måltiderna blifva nedsmittade af patienterna, så tror jag, 
att denna fara är så godt som ingen. Ty inom rätt kort tid få 
patienterna vid dessa sanatorier en sådan disciplin i fråga om hosta, 
att det nästan icke höres någon hosta under det måltiderna pågå.
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Om anslag till Jag tror således, att anmärkningen mot instruktionen angående det 
'W™0' sätt hvarpå detta är ordnadt, icke är befogad. 

verksamheten Hvad sedan beträffar det yrkande, som framställdes af herr 
vid folksana- Billing, vill jag säga, att jag anser hans anmärkning vara fullkom- 

torierna. ligt befogad och det äfven ur andra synpunkter än den af honom 
(Forts.) omnämnda. I stadgarna för förvaltningen af jubileifonden bestämmes 

det, att öfverstyrelsen skall hafva sina räkenskaper afslutade för 
kalenderår samt att räkenskaperna skola vara öfverlämnade till de 
af hufvudmännen utsedde revisorerna före den 15 mars, hvarefter 
desse revisorer böra vara klara med sin granskning till den 15 april, 
på det att öfverstyrelsen må hinna göra i ordning sin berättelse an
gående förvaltningen, samt hufvudmännen kunna sammanträda före 
den 15 maj, innan Riksdagen åtskiljes. Dessa tider kunde, tråkigt 
nog, ej iakttagas under förra året, emedan vissa af sanatorierna, 
dröjde alltför länge med att skicka in sina räkenskaper till öfver
styrelsen, men sedan man vidtagit arrangemang för att bokslutet 
från de olika sanatorierna skall vara klart i rätt tid, har man för
hoppning, att allt skall komma i sina riktiga gängor under detta år 
och sedan fortgå på samma sätt framdeles. Om nu utskottets för
slag beträffande kontrollen och granskningen af sanatoriernas för
valtning skulle bifallas, så skulle följden däraf blifva, att räken
skaperna först skulle skickas till kammarrätten och sedermera däri
från till statsrevisorerna och således granskningen ej vara afslutad 
förrän den 1 december. Detta skulle åter föranleda, att hufvud
männen icke gärna skulle kunna sammanträda på den nu stadgade 
tiden, utan att deras sammanträde skulle behöfva framskjutas an
tagligen till början af påföljande år, för att allt skulle hinna vara 
i ordning till behandling vid detta sammanträde. Att en så lång
tid skulle behöfva förflyta från räkenskapsårets afsilning till det 
sammanträde, hvarunder öfverstyrelsen likasom sanatoriestyrelserna 
skulle få eller nekas ansvarsfrihet, skulle vara högst olämpligt, 
emedan det ju är så att säga ett axiomatiskt skäl att ju närmare 
en granskning kommer inpå ett afslutadt räkenskapsår, ju bättre 
effekt gör den, och ju längre den dröjer, desto mindre är utsikten 
att kunna erhålla rättelse, om sådan i något fall skulle anses be
höfva vidtagas. Därför skulle det vara högst olämpligt, opraktiskt 
och tyngande, om kontrolleringen af räkenskaperna skulle verkställas 
på det sätt utskottet här föreslagit. Jag har tänkt mig, att det 
skulle kunna gå för sig på enklare sätt, nämligen så, att, likasom 
Kungl. Maj:t enligt förslaget skulle tillsätta en ledamot af öfver
styrelsen, Kungl. Maj:t också skulle kunna tillsätta en revisor, som 
tillsammans med de två af hufvudmännen utsedde revisorerna finge 
gå igenom räkenskaperna. Men jag tror i allt fall, att det yrkande, 
som herr Billing gjort, mycket väl kan antagas, ty om Andra 
Kammaren bifaller utskottets förslag oförändradt, så måste man söka 
sammanjämka dessa båda beslut, och detta kan kanske utmynna i 
t. ex. den tanke jag nu framfört.

Jag har med dessa korta ord velat säga, att jag instämmer i
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biskop Billings förslag och anhåller, att kammaren ville göra det
samma.

Herr von Möller: Den siste talaren yttrade, att motivet för 
styrelsens föreskrift, att läkare och sjuksköterskor skola äta till
sammans med patienterna, är att de skola tillse och öfvervaka ej 
endast ordningen, utan äfven att patienterna äta tillräckligt mycket. 
Det är äfven min åsikt, men jag tror, att detta göres bättre, om de 
ej själfva behöfva äta med patienterna, utan gå omkring och öfver
vaka dem.

Den egentliga anledningen till att jag ånyo begärt ordet är, att 
jag i mitt förra anförande glömde att nämna, hvad doktor Wad- 
stein, öfverläkare vid Hessleby, i bref till mig påpekat. Han fram
kastade den tanken, att man möjligen skulle kunna höja sanatorier
nas ekonomi och på samma gång öka trefnaden för de mera burgna 
personer, som besöka sanatorierna, genom att uppföra en särskild 
afdelning för patienter, som betala högre afgifter, exempelvis 6 å 8 
kronor om dagen. Det skulle för dessa personer vara trefligare än 
att ständigt vara och intaga sina måltider tillsammans med de andra, 
och det skulle, som sagdt, möjligen kunna komma att inverka för
delaktigt på sanatoriernas ekonomi.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr tal
mannen, att i afseende på förevarande punkt, förutom beträlfande 
motiveringen, hvartill han ville återkomma efteråt, ej gjorts annat 
yrkande, än att hvad utskottet hemställt skulle bifallas.

Vid sedermera framställd proposition bifölls utskottets före
liggande hemställan.

Beträffande härefter motiveringen, anförde herr talmannen, att i 
afseende därå yrkats, dels af herr Billing, att de å sid. 29 i det
tryckta utlåtandet förekommande orden »samt att icke blott----------
användningen af statsmedel» skulle utgå, dels ock att utskottets 
yttrande skulle godkännas oförändradt.

Sedermera gjordes propositioner jämlikt dessa båda yrkanden, 
och förklarades propositionen på godkännande af herr Billings 
yrkande vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 21—31.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 32.

Lades till handlingarna.
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Vid förnyad föredragning af statsutskottets den 20 och 23 inne
varande februari bordlagda utlåtanden:

Om anslag till 
upprätt

hållande af 
verksamheten 
vid folksana- 

toriema. 
(Forts.)

N:0 21.
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Ifrågasatt af
veckling af 
allmänna 
hypoteks- 
banken.

n:o 31, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af en till förra rustmästarebostället 1 , mantal Frängsbo n:o 
2 i Östergötlands län börande lägenhet;

n:o 32, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning till staden Ystad af en inom dess område belägen förut
varande hospitalsjord;

n:o 33, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af ett till förra sergeantsbostället n:is 13, 15 och 17 Eslöf 
i Malmöhus län hörande område;

n:o 34, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af torp under förra kaptensbostället Helgesta n:is 1 och 2 
i Södermanlands län;

n:o 35, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående upp
låtelse till Södermanlands läns landsting af visst, Gripsholms slott 
tillhörande område;

n:o 36, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående upp
låtelse till handlanden J. Lundström af två jordområden utaf den 
staten tillhöriga Landskrona—Ängelholms järnväg;

n:o 37, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående jord
byte vid Gnesta järnvägsstation; och

n:o 38, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående jord- 
afsöndring från indragna militiebostället 1,2 mantal Gillstad n:o 4 
Bondgård i Skaraborgs län,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.

Onsdagen den 24 Februari.

Föredrogs ånyo Första Kammarens tillfälliga utskotts den 20 
och 23 innevarande månad bordlagda utlåtande n:o 1 i anledning af 
väckt motion om skrifvelse till Kungl. Maj:t i fråga om afveckling 
af allmänna hypoteksbanken.

Uti en inom kammaren afgifven motion (n-.o 10) hade herr af 
Burén hemställt: »att Riksdagen måtte besluta att i underdånig 
skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det täcktes Kungl. Maj:t dels 
utan anlitande af kommitté l:o) utreda, om och på hvad villkor 
svenska penningutlånande verk, inrättningar, fonder och kassor, 
hvilka icke äro att hänföra till bankbolag, äro villiga att under 
loppet af 3 å 4 år antingen med 1/4 af de belopp, de vanligen per 
år utlåna, eller mot visst fast belopp inlösa hypotekslånens kapital- 
återstoder, äfvensom 2:o) inhämta upplysning och utredning från all
männa hypoteksbanken, om den kan bestrida sina räntelikvider på 
sina obligationer och utlottningen af densamma med sina från hypo- 
teksföreningen inlösta kapitalfordringar, samt om statsverket efter 
en dylik afveckling af allmänna hypoteksbanken kan återfå de 30 
millioner kronor, som utgöra allmänna hypoteksbankens statsgaranti, 
dels ock vidtaga de åtgärder, hvartill en dylik utredning kan för
anleda».

Utskottet hade af anförda orsaker hemställt, att herr af Burens 
motion n:o 10 icke måtte till någon kammarens åtgärd föranleda.
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Herr af Buren: För våra kreditanstalter i allmänhet är det 
ingenting som är så begärligt och ingenting så eftersökt som att 
de i sina portföljer äga utländska valutor.

Aro dessa utländska valutor bekomna i likvid för till utlandet 
exporterade varor, är därom icke något annat än godt att säga, 
men äro de bekomna genom lån, för hvilka ränta och amortering 
skall betalas till utlandet, så försvaga de ett lands ekonomiska 
ställning. Det är detta försvagande af landets ekonomiska ställning, 
som hypoteksbankens låneoperationer i utlandet åstadkomma, men 
därjämte förorsaka de så kallade hypotekslånen genom sin långa 
löpetid ett försvagande af det svenska jordbrukets ekonomiska bär
kraft och utgöra fördenskull enligt min mening ett väsentligt hinder 
för jordbrukets normala utveckling och förkofran. Man klagar öfver 
de dryga skatterna, men hvad äro de emot de årligen återkommande 
hypoteksräntorna!

Det vill synas som om man ej reflekterade på att man för ett 
liypotekslån å t. ex. 10,000 kronor får under 41 år utbetala mellan 
20 a 30,000 kronor kontanta penningar, och mera, om man förnyar 
lånet, och ännu mera, om man vid lånets upptagande fått betala 
111 2 % kapitalrabatt. Missnöje uppstår till följd häraf på många 
håll, och jag har fått åtskilliga bref härom. Jag har här ett bref 
från delägare i Norrland, som fått betala denna kapitalrabatt, och 
jag skall be att få uppläsa några rader af detta bref, dateradt Oviken 
den 15 februari 1904: »Då vi togo dessa lån, förespeglades för oss, 
att sedan våra lån till fullo voro inbetalda, skulle man så länge
denna förening fortginge draga nytta af den uppkomna vinsten------
Men då flera redan återbekomma sina lånehandlingar efter fullgjorda 
inbetalningar i 40 år, finnes intet spår för någon framtida utdelning 
af den vinst, de första lånesökande till föreningen hafva bidragit till 
den uppkomna reservfonden samt de där öfriga tillgångar.

Vi föreställa oss icke att härutinnan kunna vinna någon rättelse, 
men vi kunna ej annat än fästa Eder som måhända Kiksdagens 
uppmärksamhet på det förhållande, att då ett reglemente blifvit 
vederbörligen fastställdt, borde man vara tryggad därvid, utan att 
blifva ålagd att betala summor, som man aldrig bekommit, samt 
ränta och amortering in. m. därpå».

För någon tid sedan hemställde jag till en af direktörerna i 
hypoteksbanken, om det icke vore skäl uti att söka nedbringa admi
nistrationskostnaderna. Han svarade mig: »de spela ingen roll och 
äro af ingen betydelse i vår rörelse. »Ja allting är relativt, men 
jag har här sista redogörelsen eller för 1902, och enligt denna upp- 
gingo dessa kostnader till 476,294 kronor 13 öre, och kapitaliserar 
man detta belopp, så blir det ett kapital mellan 10 å 12 millioner, 
hvilket ej synes mig så obetydligt som den ärade direktören tyckes 
förmena.

Att nödgas pantsätta sin jord är ju mycket illa, men hvad skall 
man då säga, då enligt sista revisionsberättelsen ett egendomsvärde 
af 833V2 millioner till större delen behärskas af utländskt kapital.

Onsdagen den 24 Februari.
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Då man därjämte vet, att vår utländska statsskuld uppgår till 
800 millioner, för hvilka våra statsbanor svara med ett byggnads- 
kapital af 758,8 millioner, och säkerligen mycket större belopp 
lånats i utlandet för våra enskilda banor, samt därjämte tager i be
traktande alla våra stora bolag här i Sverige, som operera med ut
ländska kapital, hvaraf våra malmexporterande bolag i Norrland väl 
äro de förnämsta, så ser det ut, som om det icke vore mycket kvar 
af vårt land, som vore ograverad!. Mig synes som om hvarje svensk 
man borde reagera emot ett sådant system, åtminstone känner jag 
mig därtill manad.

Jag såg för en tid sedan i en tidning ett meddelande om att 
fråga varit, att Förenta Staterna skulle taga och med sig förena 
republiken Mexiko, men att presidenten lioosevelt härtill svarat: 
»det behöfs ej, ty vi behärska Mexiko med amerikanskt kapital».

För dem af herrarne, som ej känna till det monopol, som hypo- 
teksbanken innehar, ber jag att få läsa upp 5 § af dess nu gällande 
reglemente.

»Ingen vare sig nu befintlig eller framdeles tillkommande hypo
teksförening, eller hvilken annan kreditinrättning som helst, än allena 
den allmänna hypoteksbanken, må utgifva tryckta eller graverade, 
till innehafvaren ställda, på viss årlig afbetalning eller på uppsäg
ning lydande, räntebärande obligationer, i hvilka för upplåningen 
säkerhet i jordegendom på landet utlofvas.»

Detta monopol och den garanti som hypoteksbanken erhållit 
från staten till belopp af 30 millioner kronor, är det som har möjlig
gjort hypoteksbankens låneoperationer i utlandet.

Om man litet närmare studerar denna kreditanstalts 60 å 70- 
åriga tillvaro, så skall man snart finna, att meningen med densamma 
var, att den skulle vara ett provisorium eller en provisorisk anstalt 
och att den hade till hufvudändamål och till hufvuduppgift att genom 
små annuiteter under 41 år befria den svenska jorden från skuld. 
Hypoteksbanken borde sålunda under dessa 60 å 70 åren nu ha 
fullgjort denna sin mission.

Men genom ständiga förnyelser och ständiga omsättningar har 
det blifvit en permanent anstalt, och denna permanens söker man 
ingalunda att motarbeta, utan tvärtom att gynna. Den beredvillighet 
och den lätthet, hvarmed man erhåller förnyelser och får omsätta 
sina lån in infinitum, äfven efter en jämförelsevis obetydlig amorte
ring, har åstadkommit ett försvagande af kärleken till den egna 
torfvan och har gjort jorden till en handelsvara. Detta, att jorden 
blifvit en handelsvara, har åstadkommit en onaturlig förhöjning i 
jordens salu- och taxeringsvärden, och denna förhöjning i jordens 
saluvärde har framkallat personer med litet eller intet kapital att 
köpa jordegendomar. Ju flera de uppträda, vinna säljarne, men 
köparne blifva icke annat än arrendatorer till sina fordringsägare 
och måste tvingas att sköta jorden som arrendatorer och utsuga 
jorden till föga fromma för jordbruket. Jordbruk och skuldsättning 
hafva blifvit tyvärr tvenne från hvarandra oskiljaktiga ting, en 
förening som enligt min uppfattning icke ur någon synpunkt kan
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försvaras. Man tager ett hypotekslån, när man vill sälja sin egen
dom, och i stället för att komma till det rätta målet, jordens be
frielse från skuld, kommer man till ett alldeles motsatt resultat.

Det fanns en välsignelsebringande rörelsegren hos hypoteks- 
institutionen. Den bestod däruti, att man t. ex. på ett hypotekslån 
å 10,000 kronor årligen i 40 år betalte 3/4 procent eller 75 kronor, 
och efter denna tid eller sedan de 40 åren voro gångna fick man 
lyfta kapitalet. Denna rörelsegren var af stort värde för jordbrukarne 
för att bilda kapital, men denna rörelsegren är nu helt och hållet 
afskaffad. Den är dock icke utdöd, emedan jäg här kan visa ett 
hypotekskvitto, utgifvet den 10 mars 1903, som visar, att en del
ägare betalt i 38 år 98 kronor om året. Han har redan bildat ett 
kapital af 11,181 kronor 87 öre, och om två år får han lyfta hela 
kapitalet eller 13,000 kronor.

Med den styrka, som hypoteksbanken otvifvelaktigt har, icke 
allenast genom statsgaranti och monopol, som hypoteksbanken nu 
äger, utan äfven genom den lefvande kraft, som den disponerar 
öfver, synes det mig, som om hypoteksbanken kunde icke allenast 
återupptaga denna rörelsegren, hvarom jag nyss nämnde, utan äfven 
sprida sina obligationer i små belopp öfver hela vårt land. Skedde 
så, är min fulla öfvertygelse, att anlopp mot hypoteksbanken ej 
vidare skulle förekomma.

Det torde hafva varit förmätet af mig att ånyo komma till 
Riksdagen med denna fråga, i synnerhet som jag vet, att den lefvande 
kraft, hvaröfver hypoteksbanken disponerar, består af våra mest 
framstående män, från direktörer och revisorer till en stor skara 
tjänstemän, från den högste till den lägste. Men, herr talman, det 
är de synpunkter, som jag nu har tagit mig friheten framhålla, som 
förmått mig att återigen upptaga frågan.

Mine herrar! Jag skall nu sluta med en fråga. Hypoteks- 
bankens, som jag nämnde, hufvuduppgift och hufvudändamål har 
varit att befria den svenska jorden från skuld och att bereda jord- 
ägarne tillfälle att bilda kapital — detta har varit hypoteksbankens 
hufvudändamål och hufvuduppgift; hvad är dess hufvudändamål och 
hufvuduppgift nu? Det är denna fråga jag öfverlämnar till eder, 
mine herrar, att besvara.

Jag vet mycket väl stämningen inom denna kammare i denna 
fråga, och därför, herr grefve och talman, gör jag intet yrkande.

Herr Sjöcrona: Jag vågar föreställa mig, att hvad utskottet 
i sitt betänkande anfört kan vara fullt tillräckligt för att motivera 
det beslut, som utskottet tillstyrkt kammaren att fatta. Men skyldig 
aktning mot min gode vän motionären bjuder, att jag här yttrar 
några få ord till besvarande af hvad han anfört. Motionen kan 
naturligtvis icke antagas åsyfta allenast att till hvad pris som helst 
bli af med hypoteksbanken och hypoteksföreningarna och att möjligen 
vid ett visst tidsmoment kunna få in i landet de nu i utlandet place
rade obligationerna, hvilka ju för öfrigt gå ut och in i landet, allt 
efter som penningställningen här i landet gestaltar sig, utan afsiktcn
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skall väl vara att bereda landets jordbruk och landets jordbrukare 
någon förmån i afseende på de lån, som de behöfva upptaga för 
drifvande af sin näring. I sådant afseende vet jag icke mera än 
två, om jag så får säga, omedelbara sätt att gagna jordbrukarne. 
Det är att skaffa dem så billig ränta som möjligt och att .skaffa 
dem så billiga betalningsvillkor som möjligt, så att de må få efter 
sin bekvämlighet amortera sina lån på längre eller kortare tid.

Utskottet har, som mig synes, fullt ådagalagt, att hypoteks- 
banken för närvarande bjuder sina låntagare billigare ränta än, efter 
hvad man kan förutse, det är möjligt för andra penninginrättningar 
att bjuda dem. Således i det afseendet kan ju ingenting vinnas. 
Att hypoteksbanken och hypoteksföreningarna i början af sin tillvaro 
måhända upptagit lån på sådana villkor, att deras låntagare i sin 
ordning fått betala högre ränta, än som kanske varit oundgängligen 
nödvändigt, ja, det är en sak. som ju icke nu kan hjälpas och fram
för allt icke kan hjälpas genom att afveckla hypoteksbanken.

Det andra sättet att bereda jordbrukarne förmån är, som jag 
nämnde, att betalningsvillkoren ställas på lämpligt sätt. Motionären 
säger själf i motionen, att jordbrukarne icke kunna nöja sig med 
samma amorteringstider, som i allmänhet förekomma i andra banker, 
utan 24 till 25 år. Nu bjuda hypoteksbanken och hypoteksförenin
garna lån på sådana villkor, att dessa lån amorteras på 27 år, så
ledes just ungefär hvad motionären önskar. Men enligt hvad utskottet 
upplyst, hafva jordbrukarne exempelvis under år 1902 icke begagnat 
sig af dessa lån till mer än något öfver 1,000,000 kronor, då där
emot sådana lån, som hypoteksföreningarna utlämna mot 4 procent 
ränta och 1/g procent amortering och som således behöfva 55 års 
tid för att blifva amorterade, af jordbrukarne uttagits till ett samman- 
räknadt belopp af öfver 11,000,000 kronor. Det tyckes sålunda 
visa, att detta är den lånetyp, som för Sveriges jordbrukare är den 
bekvämaste och bästa.

Men motionären har en annan afsikt med detta sitt förslag. 
Han fäster sig vid. att det i allt fall blir för lång amorteringstid. 
Det är ej nyttigt för Sveriges jordbrukare, att amorteringstiden är 
så lång, och han yttrade, att beredvilligheten och lättheten, hvar
med man kan få omsättning af sina lån, hafva förringat kärleken 
till den egna torfvan och därigenom obehörigt förhöjt saluvärdet på 
jordegendomarna. Ja, jag skall icke vidare tvista med motionären 
om detta, men jag undrar, om Sveriges jordbrukare skulle vara be
låtna med ett så beskaffad förmynderskap, att de bankinrättningar, 
där våra jordbrukare ville taga sina lån, sade: nej, ni få ej låna, 
som ni önska; det är ej nyttigt för er: vi önska, att ni skola sköta 
er på det och det viset. Men i hvarje fall är visst, att de andra 
penninginrättningarna, på hvilka motionären hänvisat i sin motion, 
ej gå in på att inlåta sig på en sådan transaktion. De vilja ej åtaga 
sig detta bestyr, utan skulle det vara någon penninginrättning, som 
skulle kunna på det sättet sköta sin lånerörelse, skulle det vara 
just hypoteksbanken och hypoteksföreningarna, och då förefaller det 
mig egendomligt, att man skulle draga in den penninginrättning,
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som möjligen skulle kunna tillfredsställa den önskan, som motionären 
har i sin motion uttalat.

Motionen skulle väl kunna gifva anledning till ytterligare an
märkningar och kritik från min sida, men jag skall ej inlåta mig 
på detta, utan endast yrka bifall till utskottets hemställan.

Grefve Hamilton: Då jag hör till de 75,000 delägame i de 
stora kooperativa föreningar, som kallas hypoteksföreningar, och den 
med dem i samband stående hypoteksbanken, borde jag väl stå i 
tacksamhetsskuld till den aktade motionären, för det han vill gå i 
elden för oss. Men, uppriktigt sagdt, min tacksamhet är ringa, och 
jag ber att med ett par ord få angifva skälen härtill. Motionens 
innebörd vill jag helt naturligt ej tillskrifva annat än bristande sak
kännedom, och de förebråelser, den aktade motionären riktat mot 
hypoteksbanken, att hafva kvarblifvit i de gamla hjulspåren, åter
falla tungt på honom själf. Ty redan för ett 10-tal år tillbaka 
reformerades hypoteksbanken vid tvenne särskilda tillfällen i den 
riktning motionären angifvit. Då nedsattes räntan, då medgafs längre 
amorteringstid och äfven att efter vissa år få inbetala lån. Det är 
helt naturligt, att alla dessa förmåner icke kunde genast verka 
retroaktivt. Men i den mån som äldre förbindelser till obligations- 
innehafvarne blifva inlösta, komma äfven äldre delägare i hypoteks
banken att blifva delaktiga af förmånerna, och detta sker successivt 
under de närmaste åren. För närvarande utlämnar hypoteksbanken 
lån mot 4 procent ränta utan amortering eller med 2 procent amor
tering eller med 1,2 procent amortering, således med löptid af 26 
eller 55 år, och i förvaltningskostnad erlägges allenast 1 80 procent. 
Den aktade motionärens tal om stora administrationskostnader, synes 
mig, borde således alldeles förfalla. Ty en administrationskostnad 
af 1 20 procent för en bank vet väl en hvar att den ej är stor. Och 
det må väl den aktade motionären kunna erkänna, att det ej linnes 
någon penninginrättning inom landet, som beviljar lån mot säker
het i jordbruksfastighet på så fördelaktiga villkor som nyss nämnda. 
Han går således ej landtmännens ärenden, då han söker få bort 
hypoteksbanken.

Den aktade motionären har äfven ett annat mål för sin sträfvan. 
Han vill nämligen förvandla våra utländska lån till inländska. Men, 
aktade motionär, detta kan icke åstadkommas genom ett direkt be
slut af Riksdagen och icke heller genom att upphäfva hypoteks
banken eller hvarje penninginstitut, som har utländska lån. Nej, 
arbeta i en annan riktning! Målet vinnes genom att utveckla vårt 
land, genom att öka dess bärkraft, öka dess produktionsförmåga. 
De år, då vår export visar de högsta siffrorna, hafva också våra 
obligationer benägenhet att återvandra till landet. Under några år 
— jag vill minnas, att det var åren 1895, 1896 och 1897 — åter- 
vandrade af våra i utlandet belånade skuldsedlar, efter hvad man 
beräknat, man vet oj med säkerhet — för on 100,000,000 kronor. 
Men däremot då importsiffrorna stiga, vandra våra obligationer utom
lands. Det gäller således att utveckla landet, höja produktions- 
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förmågan och införa sparsamhet hos Sveriges folk. Det är sättet, 
herr af Buren, men icke att försöka taga bort en penninginrättning, 
som lämnar landtmännen de billigaste lånen.

Herr af Buren frågade, om icke hypoteksbanken hade till ända
mål att befria de svenska jordbrukarne från skuld. Nej, det vill 
jag ej påstå, ty den skall ju lämna dem lån, men den har till ända
mål att sörja för att, när de behöfva låna, de skola få det på 
billiga villkor.

Jag ber om ursäkt, mina herrar, att jag här användt satser, 
tagna ur nationalekonomiens a-b-c-bok, men jag har funnit mig för
anlåten därtill på grund af motionens innebörd och i anledning af 
hvad jag för öfrigt här hört.

Jag ber naturligtvis att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Törner: Då den ärade motionären nedskref denna motion, 
måtte han ej alls hafva tänkt på organisationen af hypoteksförenin- 
gama och, som den föregående talaren nämnde, hoppat öfver de 12 
ä 15 sista åren, så att han ej tagit någon närmare kännedom om 
de nytillkomna lånetyper, hvilka gjort, att hypoteksföreningarna från 
att hafva varit misshagliga och äfven dyra låneinrättningar blifvit 
ytterst populära och, jag vågar säga, de billigaste låneinrättningar 
i vårt land. Våra hypoteksföreningar äro, som herrarne nogsamt 
veta, ett slags ämbetsverk, som hvart och ett har ett stort antal 
tjänstemän på ordinarie stat, hvilka äro tillförsäkrade lön för sin 
tillkommande tjänstetid och pension. Huru skulle det gå, om en 
afveckling af hypoteksbanken, således en indragning af hypoteks
föreningarna, skulle verkställas, med dessa tjänstemän? Hvem skulle 
betala dem deras af bolagsstämmor, d. v. s. låntagare, delägare, 
således äfven herr af Buren, om herr af Buren är delägare, dem 
garanterade löner och pensioner för framtiden? Jo, om dessa för
eningar och hypoteksbanken indroges, skulle de gamla låntagarne 
sättas i det predikamentet, att de skulle binda vid sina ben för en 
längre framtid årliga bidrag till tjänstemännens aflöning. Det är 
hvad dessa beträffar.

Gå vi sedan öfver till saken, är ju det mesta förut bemött af 
den föregående talaren, men det är några påståenden, som icke blifvit 
bemötta och i hvilka förmenta olägenheter framhållits af motionären. 
Motionären säger bland annat i sin motion, att kapitalrabatten är 
för stor. Jag vill då nämna, att exempelvis i år det icke finnes 
någon kapitalrabatt. De låntagare, som gått in i år, slippa således 
att vidkännas kapitalrabatt. De få ut lånet i dess helhet. Jag vet 
det. Jag tillhör den så kallade »lefvande kraft», som af motionären 
åberopats. Jag är nämligen revisor i Sveriges största hypoteks
förening. Nå, det kan hända, att denna frihet från kapitalrabatt är 
en tillfällighet. Dock hafva vederbörande uttalat den förhoppning, 
att frihet därifrån skall äga rum äfven för framtiden. Således för
svinner den anmärkningspunkten.

Motionären säger vidare, att det är så beklagligt, att delägarne 
icke få någon utdelning, icke få någon del i vinsten. Jo, jag vill
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fästa uppmärksamheten på att det finnes en reservfond, och att ifrågasatt af- 
hvarje låntagare årligen får sig godtskrifven sin andel i densamma, ^Umänna 
så att, när löptiden för hans lån går till ända, han sista året får hypoteks- 
en minskning af sin skuld, motsvarande hans andel i reservfonden. banken.

Vidare är sagdt, att, om obligationerna vore spridda inom landet, (Forts.) 
anmärkning ej skulle hafva framkommit. Hypoteksbankens obliga- 
tionsskuld är för närvarande ungefär 300,000,000 kronor — noga 
räknadt lär den vara 292,000,000 kronor. Af dessa obligationer 
äro ungefärligen 150,000,000 kronor placerade inom vårt land. Resten, 
obligationer till ett belopp af 142,000,000 kronor, är i utlandet.
Skulle vi nu med inländska penningar draga in dessa 142,000,000 
kronor — nu är det ej möjligt att göra det genast, men om vi så 
småningom finge göra det — hvad blefve följden? Jo, att vårt 
land, som är i behof af penningar, därigenom skulle tillskyndas en 
minskning i inländskt kapital af 142,000,000 kronor Det vore till 
skada för vår verksamhet, det vore en olycka, om det vore möjligt 
att åstadkomma hvad motionären åsyftar.

Sedan säger motionären — det är den röda tråden i hans mo
tion — vi skola afveckla hypoteksbanken för att förbättra vår eko
nomiska ställning i förhållande till utlandet. Ja, jag kan undra, om 
vi skulle sålunda förbättra den. Vi skulle försämra vår ekonomiska 
.ställning inom landet, det är då alldeles säkert, och vi skulle ej för
bättra den till utlandet. Ty vår konkurrensförmåga, vår industri 
in. m. skulle lida ett betydligt afbräck och vi skulle därigenom 
komma i sämre ställning, än vi nu hafva, till utlandet.

Slutligen vill jag nämna, hvad äfven grefve Hamilton framhållit, 
att numera är införd en lånetyp utan någon amortering och med 4 
procent ränta. Så beskaffade lån torde näppeligen någon annan 
kassa lämna. Det är visserligen sant, att det är med den inskränk
ning, att det skall vara endast 1 s af taxeringsvärdet, som får be
lånas sålunda, och att tio års uppsägningstid är förbehållen från 
hypoteksföreningens sida. Det är i alla fall ytterligt förmånligt, 
men denna lånetyp vilja ej jordbrukare begagna sig af. I Små
lands hypoteksförening hafva, vill jag minnas, ej mer än 18,000 
kronor utlånats på detta sätt. Och hvarför icke, säger man. Jo, 
det anses fördelaktigare att taga lån med årlig amortering. Där
igenom kan en jordägare under sin lifstid med sparsamhet skapa 
sig ett kapital genom erläggande af 4 procent ränta och 2 procent 
amortering.

Jag kan således icke finna, att det är något skäl, som talar för 
bifall till motionen. Nu har motionären själf ej yrkat det, emedan, 
som jag hoppas, han kommit till insikt om att bifall skulle blifva till 
skada. Såsom hypoteksföreningarna nu äro ordnade, erbjuda de våra 
jordbrukare de bästa län. De gamla lån, som äro kvar, äro mindre 
fördelaktiga. Det erkänner jag. Men om sju eller åtta år äro de 
slutbetalta.

Jag skall be att få instämma i utskottets hemställan.

Onsdagen den 24 Februari.
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Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i föreliggande utlåtande hemställt.

Onsdagen den 24 Februari.

Föredrogs å ny o lagutskottets den 19 och 20 i denna månad 
bordlagda utlåtande n:o 12, i anledning af väckt motion angående 
rätt att medelst expropriation förvärfva mark för linbaneanlägg- 
ningar i vissa fall.

I en inom Första kammaren afgifven motion, n:o 19, hade herr 
Lundberg föreslagit, »att Riksdagen måtte i underdånig skrifvelse 
hos Kungl. Maj:t hemställa, att Kungl. Maj:t täcktes låta utarbeta 
och för Riksdagen till antagande framlägga förslag till lag om rätt 
att medelst expropriation förvärfva mark för linbaneanläggningar i 
sådana fall, där dylika anläggningar kunna anses vara af större be
tydelse för det allmänna.»

Utskottet hade hemställt, »att Riksdagen, i anledning af före
varande motion, ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, att Kungl. 
Maj:t täcktes taga i öfvervägande, huruvida och under hvilka villkor 
rätt att medelst expropriation förvärfva mark må kunna medgifvas 
för anläggning af sådana linbanor, som kunna anses vara af större 
betydelse för det allmänna, samt, därest utredningen därtill gifver 
anledning, för Riksdagen framlägga förslag till lagbestämmelser i 
angifna syfte.»

Vid utlåtandet var fogad reservation af herrar Hasselrot, G. 
Andersson, F. Andersson och A. Olsson, hvilka likväl ej däri an- 
gifvit sin mening.

Herr Hasselrot: Föreliggande fråga har, enligt mitt förme
nande,'en väsentligt större principiell betydelse än flertalet af kam
marens ledamöter måhända tänkt sig.

Alltsedan expropriationsrätten infördes i vår lagstiftning, har 
den grundsatsen gjort sig gällande, att expropriation, d. v. s. in
trång i den enskildes äganderätt mot hans vilja, icke varit tillåten 
för ett enbart enskildt intresse, utan varit tillåten endast där det 
gällde ett mera allmänt intresse, såsom anläggning af vägar eller 
hamnar, framdragande af telegrafledningar och dylikt. Nu har 
visserligen på sista tiden, år 1902, gjorts ett undantag — och ett 
mycket betydande undantag — från denna regel, nämligen medgif
vande af expropriation för framdragande af elektriska ledningar till 
förmån för industriella anläggningar. Men det var med ytterlig 
tveksamhet kamrarne beslutade sig för att gorå detta afsteg från 
den allmänna grundsatsen, att intrång i enskild äganderätt skulle 
tillåtas endast för att tillgodose ett allmänt intresse, och orsaken 
till denna afvikelse var, att hela den kraft, som finnes i våra vatten
fall, icke kan tillgodogöras på nära håll, utan för att denna oerhördt 
stora rikedom på kraft skall kunna exploateras, nödgas man leda
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den långt bort. Man kan t. ex. med en ringa del af kraften från 
Trollhättans vattenfall förse Göteborg med dess behof af drifkraft, 
icke blott för belysning utan äfven för industriella ändamål. Men 
att framdraga dylika ledningar 9 å 10 mil utan att hafva rätt att 
genom expropriation göra intrång på enskild egendom blir så godt 
som omöjligt, och för vinnande af detta stora nationalekonomiska 
mål hafva statsmakterna gått ifrån den hittills gällande principen 
och medgifvit expropriation i detta fall för tillgodoseende af äfven 
enskilda intressen.

Detta har icke väl skett, förrän industriens målsmän nu komma 
och vilja utveckla principen än vidare. De säga: dessa linbanor — 
som äro mycket nyttiga och bra, ingen erkänner det villigare än 
jag — är det mycket svårt att få framdragna från grufvor eller 
andra industriella anläggningar, därför att de måste dragas öfver 
enskilda områden; och därför önska vi rätt att expropriera oss 
fram. Ja, jag unnar industrien all möjlig utveckling, men att man 
för vinnande af detta goda ändamål skall få göra intrång i den en
skilda äganderätten, det kan jag icke vara med om. Nästa steg 
blir kanske, att industriidkaren vill expropriera närliggande jordom
råden eller ett vattenfall för att utvidga sin rörelse. Han vill betala 
ordentligt för sin expropriationsrätt, och ändamålet är ju nyttigt och 
bra. Ja, slår man in på den vägen, så är det svårt att stanna.

Motionären har icke heller kunnat angifva ett enda fall, där 
icke en linbana kunnat komma till stånd på den frivilliga öfverens- 
kommelsens väg. Sådana linbanor gå i de flesta fall blott ett kort 
stycke, och detta gör, att det är relativt lätt att komma fram genom 
enskilda aftal. Man har hört talas om ett fall, där anläggaren fick 
betala 360 kronor per hektar för dålig jord. Ja, det var ju för 
mycket, men det åtgick icke mycket jord, och anläggningskostnaden 
i sin helhet gick till ungefär 100,000 kronor. Jag tycker då, att 
det är bättre, att den person, som vill göra en dylik anläggning, 
får betala något mera för jorden, än att han skall få rätt att expro
priera för att komma lättare fram.

Det har, som sagdt, icke kunnat påvisas, att någon dylik an
läggning i vårt land strandat på grund däraf att öfverenskommelse 
om priset på jorden icke kunnat träffas.

Det är jämväl just icke så behagligt för jordägaren att på detta 
sätt tvingas att afstå ett område för framdragande af linbana. Er
sättningen blir relativt liten. Jordägaren får nämligen själf odla och 
skörda jorden; han får endast ersättning för det intrång han lider 
därigenom att linbanan framdrages däröfver. Men om han i en 
framtid skulle vilja t. ex. bygga där, så hindras han därifrån af 
linbanan, och detta kan ju lända honom till väsentlig skada. Har 
han genom frivillig öfverenskommelse själf gjort upplåtelsen, så får 
han ju finna sig däri; men om han blifvit tvingad därtill, måste han 
känna detta som en obillighet. Det är för öfrigt tunga föremål, 
malmstycken och dylikt, som forslas på linbanan. Det lastas på vid 
grufvan, men hvad finnes för garanti för att icke ett sådant malm
stycke faller ned och slår ihjäl eller skadar folk eller kreatur, som
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gå under linbanan? Eller, en vacker dag faller ett sådant stycke 
ned i en åker eller äng, utan att någon märker det, och när sedan 
jordägaren, som tror fältet vara fritt från hinder, kommer med sin 
skördemaskin, så går den dyrbara maskinen i kras. Icke kan han 
då bevisa, att malmstycket, som varit orsak till skadan, fallit ned 
från linbanan, och på sådan grund få ersättning för sin förlust.

Det är på dessa grunder jag yrkar afslag å utskottets hemställan.

Herr Lundberg: Lagutskottets ärade ordförande har anmärkt, 
att denna fråga har en mycket stor principiell betydelse och att 
ett bifall till motionen skulle i vår lagstiftning införa en ny princip, 
den nämligen, att tvångsrätt gentemot enskilde skulle kunna komma 
till användning för befordrande af industri och annan enskild verk
samhet. Jag vågar bestrida, att denna princip är ny. Den ligger 
till grund för hela vår gruflagstiftning alltifrån äldsta tider. Samma 
princip återfinnes i lagen om dikning och annan afledning af vatten. 
Samma princip återfinnes i våra vattenrättsförordningar, och den har 
i fjol blifvit af Riksdagen bekräftad i lagen om elektriska anlägg
ningar. Således är det en gammal princip, som det här är fråga 
om att tillämpa, och min motion innebär endast ett komplement 
till den i fjol antagna lagen om elektriska anläggningar. Den står 
i full samklang med denna lag.

Lagutskottets ordförande antydde, att för den enskilde industri- 
idkaren stode öppen utvägen att träffa frivillig öfverenskommelse, 
och anförde, att jag icke påvisat något fall, där sådant varit omöj
ligt. Jo, det är just det jag visat i min motion. Jag har visat, 
hurusom Kungl. Maj:t upphäft en af vederbörande bergmästare verk
ställd förrättning för anvisande af mark för anläggning af linbana, 
och i det fallet har det visat sig omöjligt för industriidkaren att få 
linbanan till stånd. Jag känner äfven andra fall, som visa, hvilka 
svårigheter kunna vara förknippade med anläggning af linbanor. 
Ett bolag i Dalarne, af hvars styrelse jag är medlem, ville för några 
år sedan anlägga en linbana af omkring en mils längd. Undersök
ningen af den mark, som skulle upptagas af linbanan, visade, att 
denna mark var delad mellan 136 jordägare, däribland åtskilliga 
samfälligheter. som hvar för sig omfattade flera delägare. Bolaget 
fann genast det lönlösa i att söka få en frivillig öfverenskommelse 
till stånd, utan vände sig till vederbörande bergmästare och fick 
genom honom mark anvisad för linbanan — då var det af mig i 
motionen omnämnda prejudikatet ännu icke gifvet. De flesta jord
ägare nöjde sig med den bestämda jordlösen, som uppgick till 300 
å 800 kronor per hektar. Men några af dem öfverklagade förrätt
ningen och begärde i förlikning en lösesumma, som uppgick till -— 
134,500 kronor per hektar! Herrarne förstå, att ingen industri
idkare kan betala en sådan lösen. Förlikning har verkligen kommit 
till stånd med lösen efter ett pris af 10,500 kronor per hektar. 
Detta torde tydligt visa svårigheten, ja, omöjligheten att träffa 
överenskommelser i vissa fall.

Olägenheterna för jordägaren af dessa transportmedel äro ganska
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ringa. Linbanor äro mycket ofarliga, och de skyddsåtgärder, som 
äro nödvändiga, där linbana korsar allmän väg, föreskrifvas dess
utom af Konungens befallningshafvande. Då nu lagutskottet för 
erhållande af expropriationsrätt för linbanor har föreslagit en massa 
föreskrifter, såsom att koncession för hvarje särskildt fäll skall sökas, 
hvilket förutsätter, att för hvarje särskildt fall skall till Kungl. 
Maj:t ingifvas ritning och förslag till hela anläggningen; då konces
sionen kommer att föregås af noggrann utredning om linbaneanlägg- 
ningens allmännytta; då koncession föreslås skola lämnas allenast föl
en begränsad tidrymd, ej öfverstigande fyrtio år; då-särskilda före
skrifter skola meddelas till betryggande af linbaneanläggningens ut
förande på ett ur säkerhetssynpunkt tillfredsställande sätt; då vidare 
jordägaren skall tillförsäkras full ersättning icke blott för den mark, 
som för linbaneanläggningen afstås, utan jämväl för allt däraf här
flytande intrång och olägenhet; då det vidare är föreslaget, att det 
bör tillses, att linbanorna ej få framdragas allt för nära bebyggda 
områden eller i öfrigt erhålla en sådan sträckning, att däraf för 
jordägaren uppstå större olägenheter än oundgängligt är; och då 
slutligen gifvetvis kommer att föreskrifvas, att linbaneanläggnings 
ägare är skyldig att ansvara för skada, som af anläggningens drift 
kan uppkomma — så synes det mig, att jordägarens intresse och 
rätt bhfvit fullt nöjaktigt tillgodosedda.

Andra Kammaren, hvars medlemmar väl företrädesvis represen
tera jordägarne och deras intressen, har utan votering i dag god
känt lagutskottets betänkande i förevarande ämne, och jag vågar 
hoppas, att äfven Första Kammaren skall göra det.

Jag hemställer om bifall till lagutskottets förslag.

Herr Lundsten: Då min verksamhet hufvudsakligast rör sig 
inom industrien, må det tillåtas mig att med några ord beröra denna 
fråga.

En sådan lagstiftningsåtgärd, som motionären här begärt och 
utskottet i sitt skrifvelseförslag förordat, är af behofvet högst på
kallad.

Om en fabriksidkare finner, att det skulle vara fördelaktigt för 
hans industri att kunna få anlägga en linbaneledning från hans 
fabrik vare sig för transport af råvaran till fabriken eller för 
transport af den färdiga varan, så är det för närvarande svårt, ja, 
i de flesta fäll omöjligt att komma fram med en sådan linbaneled
ning, åtminstone hvad beträffar södra Sverige och särskildt Skåne, 
där jordegendomen är så styckad, att, äfven om denna linbana skulle 
afse endast en kort sträcka, den ändå kommer att gå öfver flera 
jordägares områden.

Jag skulle velat hafva ett tillägg till motiveringen i utskottets 
förslag, men då det icke är någon utsikt att få igenom ett sådant 
tillägg i kamrarne, skall jag endast be att få nämna hvad jag tänkt 
därom.

Det kan vara vissa fall, då en fabriksägare gjort aftal med en 
eller annan jordägare, så att han fått plats för de s. k. stöden eller
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stativen till ifrågavarande linbana. Men denna bana kommer att 
på en viss höjd gå öfver ett eller annat jordstycke, som tillhör en 
ägare, med hvilken han icke på något sätt kan få ett aftal till stånd. 
Då är det ju svårt, att han därigenom skall hindras att framdraga 
banan. Det borde väl då vara rättvist, att en expropriationslag kunde 
tillämpas på en sådan jordägare, som faktiskt icke lider något annat 
intrång af banan, än att den går på en viss höjd öfver hans jord. 
Naturligtvis skulle en sådan jordägare hafva full ersättning för allt 
af banan härflytande intrång. Det är ju tydligt.

Här har också nämnts af den ärade ordföranden i lagutskottet, 
att det skulle kunna hända, att ett malmstycke faller ned i en åker 
från en sådan linbana och det skulle kunna uppstå tvist, huruvida 
detta stycke fallit ned från linbanan, eller blifvit ditkastadt af någon 
annan. Ja, det skulle ju kunna hända, att ett sådant stycke folie 
ned och skadade några strån eller någon säd. Men det är ju tyd
ligt, att jordägaren skall hafva full ersättning för en sådan skada, 
och det bör icke vara svårt att se, att just detta stycke fallit ned 
från ifrågavarande linbana.

Jag anhåller att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Hasselrot: Jag ber kammaren om tillgift för att jag 
ånyo upptager kammarens tid, men jag skall blott yttra några få 
ord med anledning af motionärens yttrande, att den ifrågavarande 
principen skulle vara af gammalt godkänd i vår lagstiftning. Jag be- 
höfver icke fästa kammarens uppmärksamhet på att rätten att i vissa 
fall mot ersättning draga diken öfver annans jord icke är jämförlig 
med den expropriationsrätt, som här är ifrågasatt. Detta är icke 
heller fallet med rätten till utrifning af vattenverk för torrläggning 
af jord, lika litet som de ansatser i dylik riktning, hvilka sedan 
gammalt funnits i grufstadgan.

Att Kungl. Maj:t ogillat en bergmästares utläggning af mark till 
linbana på grund af grufstadgan, förvånar mig icke. Jag undrar 
mera öfver att en bergmästare kunnat företaga en sådan förrätt
ning med stöd af nämnda stadga.

Motionären omnämnde nu oerhördt stora ersättningsbelopp, som 
skulle hafva fordrats och om hvilka jag förut icke hört talas. Men 
faktum är ju dock, att uppgörelse på rimliga villkor kunnat träffas, 
så att linbanan i fråga kommit till stånd.

Slutligen ansåg motionären, att jordägarens rätt skulle vara 
tillräckligt skyddad genom alla de villkor och föreskrifter, som före
slagits. Ja bevars, han blir nog i många afseenden skyddad, utom 
just i afseende å sin äganderätt, och det är det jag anser vara det 
allra värsta.

Herr Åkerman: Jag delar fullkomligt den uppfattning, som
motionären här uttalat rörande den princip, hvilken af lagutskottets 
ordförande framhölls såsom hufvudskälet för hans yrkande om af
steg å motionen. Jag finner nämligen den gamla rättigheten för 
grufägare att expropriera jord för utfartsvägar vara af alldeles
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samma natur som den nu ifrågasatta, hvilken helt enkelt synes mig 
utgöra en naturlig utveckling af den gamla rätten.

Enligt min mening är det för öfrigt af en så högst betydande 
vikt för vår industriella utveckling, att denna expropriationsrätt 
kommer till stånd, att jag skulle anse det vara ytterst bedröfligt 
och för vårt lands framtidsutsikter nedslående, om man skulle nödgas 
befara ett afslag' å denna framställning. Det har ju på senare tider 
i denna kammare ofta framhållits, hurusom vår industri är efter- 
blifven, och att vi icke behörigen utvecklat våra naturliga hjälp
källor. Men för en sådan utveckling är det i ett delvis så kuperadt 
land som vårt af största vikt att slippa med tunga lass köra backe 
upp och backe ned eller också nödsakas anlägga järnvägar, hvilka 
blifva i samma mån dyrbara som de trakter, inom hvilka de skola 
framdragas, äro mera bergrika. För många företag är det i själfva 
verket ekonomiskt omöjligt att nedlägga för järnvägar nödvändiga 
omkostnader, under det att däremot nu ifrågavarande linbanor äro 
för ändamålet alldeles naturliga och rent af utgöra det enda tran
sportmedel, med hvars tillhjälp månget företag kan blifva ekono
miskt utförbart. Dylika linbanor hafva också i andra länder kom
mit till en mycket större användning, än här är fallet. Men tack 
vare bland annat just den af lagutskottets ärade ordförande så hårdt 
bedömda omständigheten, att bergmästare på grund af grufstadgans 
bestämmelse om utfartsvägar hittills stundom tagit sig friheten 
medgifva utläggning af mark för linledning, hafva äfven här i landet 
åtskilliga linbanor kommit till stånd.

Jag anser, som sagdt, det vara af allra största vikt, att 
motionen bifalles, och anhåller följaktligen om bifall till utskottets 
betänkande.

Herr Hedenstierna: Jag vill fästa kammarens uppmärksam
het på att lagutskottet endast tillstyrkt en skrifvelse i fråga om 
rätt till expropriation för anläggning af sådana linbanor, som kunna 
anses vara af större betydelse för det allmänna, således icke för 
hvilka obetydliga dylika företag som helst. I hvarje särskilt fall skulle 
af Kungl. Maj:t pröfvas, om företaget har så stor betydelse, att det 
från allmän synpunkt sedt förtjänar bifall.

Jag yrkar bifall till lagutskottets hemställan.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjordes jäm
likt därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall till 
hvad utskottet i nu föredragna utlåtande hemställt samt vidare på 
afslag därå, och förklarades den förra propositionen, hvilken upp
repades, vara med öfvervägande ja besvarad.

Onsdagen den 24 Februari.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande lagut
skottets den 19 och 20 innevarande månad bordlagda utlåtande n:o 
13, i anledning af väckta motioner angående ändringar i gällande

Angående 
rätt att expro
priera mark 

för anläggning 
af vissa lin

banor. 
(Forts.)



N:o 21. 42

bestämmelser rörande skyldigheten att deltaga i byggnad och under
håll af kyrka m. m., prästgård samt tingshus och häradsfängelse.

I tre inom Andra Kammaren väckta motioner, n:is 128, 129
och 130, — —-------hade herr O. N. Olsson i Heden föreslagit,
det Riksdagen behagade för sin del besluta att antaga följande lagar, 
nämligen: enligt motion n:o 128

»Lag angående byggnad och underhåll af kyrka med hvad därtill 
hörer, så ock af särskild sockenstufva.

Med upphäfvande af hvad hittills varit stadgadt förordnas som 
följer:

Kyrka med klockstapel, kyrkomur och annat som till kyrka 
hörer så ock sockenstufva skola, där icke annorlunda är särskildt 
förordnadt, uppehållas och byggas på deras kostnad, hvilka inom 
församlingen erlägga kommunalutskylder, efter åsatt fyrktal; dock 
vare de, hvilka äga åtnjuta de genom prästerskapets privilegier för
unnade förmåner, ej skyldiga att i denna kostnad deltaga i vid
sträcktare mån än som med samma privilegier må vara förenligt».

enligt motionen n:o 129

»Lag angående skyldighet att deltaga i kostnaden för byggnad 
och underhåll af prästgård.

Med upphäfvande af hvad hittills varit stadgadt förordnas som 
följer:

Där enligt 26 kap. 2 § byggningabalken eller särskilda förord
ningar det åligger socknemän att på sin kostnad bygga eller för
bättra husen å prästgård, skola i sådan kostnad alla de, hvilka inom 
församlingen erlägga kommunalutskylder, deltaga efter åsatt fyrk
tal. Dock vare de, hvilka äga åtnjuta de genom prästerskapets 
privilegier förunnade förmåner, skyldiga att i den kostnad deltaga 
endast i den mån de ej äro därifrån enligt samma privilegier be
friade».

och enligt motionen n:o 130

.Lag angående skyldighet att deltaga i kostnaden för byggnad och 
underhåll af tingshus och häradsfängelse.

Med upphäfvande af hvad hittills varit stadgadt förordnas som 
följer:

I kostnaden för uppförande och underhåll af tingshus och härads
fängelse skola alla de, hvilka inom tingslaget erlägga kommunalut
skylder, deltaga efter åsatt fyrktal».

Utskottet hade i punkten 1 af föreliggande utlåtande hemställt 
att Riksdagen måtte i anledning af herr Olssons motion n:o 128 
för sin del antaga följande

Onsdagen den 24 Februari.
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Lag angående byggnad och underhåll af kyrka med hvad. därtill 
hörer, så ock af särskild sockenstuga.

Med upphäfvande af lagen angående byggnad och underhåll af 
kyrka med hvad därtill hörer, så ock af särskild sockenstufva den 
30 juni 1899 förordnas som följer:

Kyrka med klockstapel, kyrkomur och annat, som till kyrka 
hörer, så ock sockenstufva, skola, där icke annorlunda är särskild! 
förordnadt, uppehållas och byggas på deras kostnad, hvilka inom 
församlingen erlägga kommunalutskylder, efter åsatt fyrktal; dock 
vare de, hvilka äga åtnjuta de genom prästerskapets privilegier för
unnade förmåner, ej skyldiga att i den kostnad deltaga i vidsträck
tare mån än som med samma privilegier må vara förenligt.

Lagförslag 
angående 

byggnad och 
underhall af 
kyrka m. m.

Vid utlåtandet var fogad reservation af herrar Hasselrot, Heden- 
stierna, Iiidderbjelke, Dieden, Lundberg och Pettersson hvilka ansett, 
att utskottet bort afstyrka bifall till ifrågavarande motioner.

Herr Hasselrot: Säkerligen behöfver jag icke i kammarens 
minne återföra, huru ofta och i hvilka former denna fråga förut 
förekommit — jag talar nu om alla tre förslagen på en gång, eme
dan de stå hvarandra så nära. Ursprungligen ålåg det på landet ' 
endast hemmanen att hygga prästgård efter gårdatalet. Så fann 
man, att detta var i någon mån obilligt och att äfven andra beskatt- 
ningsföremål borde deltaga i denna kostnad. Då föreskref man, att _ 
andra beskattningsföremål borde deltaga med en fjärdedel i förhål
lande till fastigheterna. Detta räckte mycket länge. Men från 
fastighetsägarnes sida väcktes gång efter annan, så långt jag kan 
minnas tillbaka, motioner om ändring i detta förhållande. Andra 
Kammaren var då som nu benägen för att jämna ut förhållandena, 
under det att Första Kammaren gång efter annan motsatte sig för
ändringen. Slutligen — det är nu blott fem år sedan — tänkte 
man, att man skulle få slut på detta, och man gjorde upp en kom
promiss. Andra Kammarens ledamöter i utskottet enade sig om 
hälften i stället för fjärdedelen; Första Kammaren gick in på detta, 
och så tillkommo genom ömsesidigt tillmötesgående från båda sidor 
lagarne af år 1899 och 1900. Man hade då val kunnat vänta, att i 
en fråga af denna beskaffenhet några år skulle fått gå i lugn. Men 
redan nu kommer man ånyo igen med anspråken att få jämna ut 
förhållandena helt och hållet. Det sades äfven af ledamöter i lag
utskottet, som förordade förslaget, att det vore obehagligt att komma 
igen så snart, sedan öfverenskommelsen var gjord. Huru skall man 
kunna hoppas, att en öfverenskommelse skall kunna komma till stånd, 
då den brytes så kort efter det den uppgjorts V

Detta är den formella sidan af saken, och den är för mig till
räcklig för att yrka afslag å motionen.

Men det finnes äfven sakliga skäl för ett dylikt yrkande.
Det lärer väl icke kunna förnekas, att fastigheterna inom en 

kommun hafva större intresse af sådana kommunens byggnader som
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kyrka och prästgård och dylikt än det lösa kapital, som mera till
fälligtvis kommit in i församlingen. Det är gifvet, att detta lösa 
kapital, som kommit in i församlingen och där betalar till nybygg
nad af kyrka och prästgård, nästa år kanske flyttar öfver till en 
annan församling och då får betala där också, under det att fastig
heten ligger där den ligger och blott en gång på många år behöfver 
bidraga till kyrko- och prästgårdsbyggnad. Det ligger i sakens 
natur, att i ett sådant fall som detta större bördor böra läggas på 
fastigheten än på kapitalet och industrien. Dessutom, om industri- 
idkaren äger fastighet, som användes för industrien, så får han för 
denna fastighet betala fullt ut lika mycket som andra fastighets
ägare. Det kan således icke vara rätt att för detta ändamål lägga 
samma tunga på kapital och rörelse som på fastighet. Man har 
häremot invändt, att om ett kapital får betala i en församling och 
sedan flyttar öfver till en annan församling och får betala äfven 
där, så händer det däremot, att ett annat kapital flyttar i rättan tid 
och på det sättet slipper betala på någotdera stället — och så, säger 
man, utjämnas förhållandena. Ja, förhållandena utjämnas för kapi
talet i allmänhet, men icke för den stackars person, som olyckligtvis 
får betala på bägge ställena. Det blir han, som drabbas af olägen
heten af att på två ställen få betala för samma ändamål.

Så säger man, att denna olägenhet minskas därigenom, att kost
naden bestrides genom amorteringslån, som återbetalas på flera år. 
Ja, det kan ju hända i fråga om byggnad af kyrka, men sällan sker 
så vid prästgårdsbyggnad; då debiterar man vanligen ut hela kost
naden på ett eller ett fåtal år.

Således, både af formella och sakliga skäl tillåter jag mig yrka 
afslag å motionen, och är jag förvissad om, att kammarens leda
möter, som till stor del äro fastighetsägare, icke häraf skola känna 
sig frestade att bereda sig och andra fastighetsägare fördelar på 
andras bekostnad.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att 
i afseende på nu föredragna punkt endast yrkats, att hvad utskottet 
hemställt skulle afslås.

Härefter gjordes propositioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på afslag därå, och förklarades den senare 
propositionen vara med ja besvarad.

Punkten 2.

Utskottet hade häri hemställt, att Riksdagen ville, med anled
ning af herr Olssons motion n:o 129, för sin del antaga följande

Lag angående skyldighet att deltaga i kostnaden för byggnad och 
underhåll af prästgård.

Med upphäfvande af lagen angående skyldighet att deltaga i 
kostnaden för byggnad och underhåll af prästgård den 29 juni 1900 
förordnas som följer:
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Där, enligt 26 kap. 2 § byggningabalken eller särskilda författ
ningar, det åligger socknemän att på sin kostnad bygga eller bättra 
husen å prästgård, skola i sådan kostnad alla de, hvilka inom för
samlingen erlägga kommunalutskylder, deltaga efter åsatt fyrktal; 
dock vare de, hvilka äga åtnjuta de genom prästerskapets privile
gier förunnade förmåner, skyldiga att i den kostnad deltaga endast 
i den mån de ej äro därifrån enligt samma privilegier befriade.

Herr Hasselrot: Jag yrkar afslag jämväl vid denna punkt.

Herr Hedenstierna: Jag instämmer fullkomligt med lagutskot
tets ärade ordförande i hvad han nyss yttrade, men jag ber emeller
tid, då fråga nu är om kostnaden för byggnad och underhåll af 
prästgård, att få göra en liten påminnelse. När det är fråga om 
att välja prästmän på landet, äga de, som hafva rösträtt på grund 
af fastighet, rösta i förhållande till sin fastighetsfyrk, under det att 
andra röstberättigade icke hafva mer än en femtedel af det röste
tal, som efter fyrktalet skolat dem tillkomma. Således vore det, 
när fråga är om byggnad och underhåll af prästgård, för närvarande, 
och intill dess ändring i detta hänseende sker, ännu orättvisare, om 
dessa »andra beskattningsföremål» skulle deltaga i samma proportion 
som fastigheterna. Jag yrkar bifall till reservationen.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr tal
mannen, att beträffande föreliggande punkt annat yrkande ej fram
ställts, än att utskottets hemställan skulle afslås.

Sedermera gjordes propositioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på afslag därå, och förklarades den senare 
propositionen vara med ja besvarad.

Punkten 3.

I denna punkt hade utskottet hemställt, att Riksdagen måtte, i 
anledning af förevarande motion n:o 130, för sin del antaga följande

Lag angående skyldighet att deltaga i kostnaden för byggnad och 
underhåll af tingshus och häradsfängelse.

Med upphäfvande af lagen angående skyldighet att deltaga i 
kostnaden för byggnad och underhåll af tingshus och häradsfängelse 
den 30 juni 1899 förordnas som följer:

I kostnaden för uppförande och underhåll af tingshus och härads
fängelse skola alla de, hvilka inom tingslaget erlägga kommunal
utskylder, deltaga efter åsatt fyrktal.

Herr Hasselrot: Jag tillåter mig yrka afslag på denna punkt.

Grefve Hamilton: Man måste med tacksamhet erkänna, att 
under de senare åren inom lagstiftningen pågått ett vackert arbete

Onsdagen den 24 Februari.
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för att söka få eu efter de ändrade förhållandena lämpad, rättvis 
fördelning af åtskilliga skatter. Men det har också hän dt, att Riks
dagen icke har i hvarje fall velat taga steget fullt ut, utan blott 
tagit halfva steg. Ett sådant hälft steg var det, som togs år 1899 
rörande fördelning af kostnaderna för uppförande och underhåll af 
tingshus, då det stadgades, att fastigheter skulle bära kostnaderna 
därför dubbelt mot andra beskattningsföremål. Jag kan icke finna 
den ringaste anledning, hvarför icke inkomst af kapital och inkomst 
af arbete skall deltaga i dessa kostnader i samma proportion som 
fastigheter.

Lagutskottets aktade ordförande har framhållit, att fastigheterna 
hafva större intresse i dessa afseenden. Men om man någon gång 
åhört tingsförhandlingar — och detta har jag gjort under sex år 
såsom nämndeman, — så skall man hafva funnit, att det i allmänhet 
just är mål mellan handlande och annan part, s. k. krafmål, samt 
en del andra dylika mål, som upptaga största delen af tiden.

Ett annat skäl för att fastigheterna borde bära större kostnader 
skulle vara det, att fastigheterna i skälfva verket vore bärkraf
tigare. Jag hemställer dock, om icke kapital är fullt ut lika bär
kraftigt. Herr ordföranden i lagutskottet har framhållit, att kapi
talet är rörligt och att, när det flyttas från det ena stället till det 
andra, det kan komma att betala uppförandet af tingshus på två 
olika ställen. Men har det tur, kan det hända, att det icke behöfver 
betala på någotdera stället; det har väl otur den ena gången och 
tur den andra gången. För öfrigt uppföras tingshus i allmänhet 
medelst upptagande af lån. som amorteras på längre tid.

Då jag anser, herr talman, att det icke finnes något det ringaste 
skäl, hvarför icke likställighet skall vara för handen med afseende 
å dessa särskilda kostnader, så ber jag att få yrka bifall till ut
skottets förslag.

Herr Hasselrot: Jag skall villigt erkänna, att det icke finnes 
lika starka skäl för behållande af den nuvarande bestämmelsen an
gående skyldighet att bidraga till tingshus och häradsfängelse som 
för motsvarande bestämmelser i fråga om kyrka och prästgård m. m., 
men principen är dock densamma. Om det också är sant, att, 
såsom den aktade talaren sade, det i allmänhet icke är jordbrukarne, 
utan en helt annan publik, som fyller tingssalarna, så är dock byg
gande och underhåll af tingshus ett kommunalt onus — det gäller 
i alla dessa fall samma grundsats, att de, som äro fast bosatta inom 
ett härad eller en socken, ha större intresse i dessa allmänna bygg
naders uppförande och underhållande än de. som allenast tillfälligt 
uppehålla sig inom en kommuns och kanske i följd af täta flyttningar 
få betala på flera ställen.

Den ärade talaren sade, att kostnaden för dessa byggnader 
gäldades med amorteringslån på längre tid. Detta är dock olika; 
i det sista fall, jag känner till, från min egen domsaga, upptogs ej 
något amorteringslån utan gäldades kostnaden på tre eller fyra år.
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Som sagdt, jag tror, att i alla dessa fall samma princip fort
farande bör gälla, om än densamma i fråga om tingshus och härads- 
fängelse ej har så starka skäl för sig som vid andra allmänna bygg
nader. Att göra skillnad på de olika fallen synes mig emellertid 
ej rätt lämpligt. Och dessutom — om man här tager detta steg, 
så leder det lätt till en liknande ändring i fråga om de andra bygg
naderna. Så länge man finner den gamla grundsatsen riktig i fråga 
om kyrka och prästgård, tror jag det därför ej vara skäl att öfver
gifva densamma i fråga om tingshus och häradsfångelse. Dylika 
byggnader uppföras ju ej så ofta, möjligen hvart hundrade eller 
hundrafemtionde år; och tungan däraf blir ju då, i synnerhet om 
utgiften betäckes genom ett amorteringslån, mycket obetydlig.

Grefve Hamilton: I fråga om byggande och underhåll af 
prästgård och kyrka vågar jag ej yttra mig; men beträffande tings
hus och häradsfängelse medgaf den aktade ordföranden i lagutskottet 
själf, att där möjligen föreiåge starkare skäl för den påyrkade 
ändringen än i öfriga fall. Men då frågar jag, om det kan anses 
billigt att det oaktadt uppskjuta införandet i detta fall af en lik
ställighet, som man anser rättvis. Den aktade talaren sade, att 
denna lag antagits så sent som 1899. Må vara, men om man då 
ej kom sig för att taga det rätta steget fullt ut, bör man väl göra 
det så snart som möjligt och icke af formella skäl hindra rättvisans 
framgång.

Efter det öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjordes 
jämlikt därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall 
till hvad utskottet i nu föredragna punkt hemställt samt vidare på 
afslag därå: och förklarades den senare propositionen vara med 
öfvervägande ja besvarad.

Onsdagen den 24 Februari. 47

Vid förnyad föredragning af lagutskottets den 19 och 20 inne
varande februari bordlagda utlåtande n:o 14, i anledning af Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag angående tillämpning med 
afseende å elektrisk järnväg af bestämmelserna i lagen den 12 mars 
1886 angående ansvarighet för skada i följd af järnvägs drift, biföll 
kammaren hvad utskottet i detta utlåtande hemställt.

Herr Sandvall aflämnade en af honom m. fl. undertecknad mo
tion, n:o 48, angående ombildning af allmänna läroverket i Borås 
till högre läroverk med realgymnasium.

Denna motion blef på begäran bordlagd.
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Upplästes och godkändes statsutskottets förslag till Riksdagens 
skrifvelse, n:o 12, till Konungen, i anledning af Kungl. Maj:ts i stats
verkspropositionen under andra hufvudtiteln gjorda framställning om 
anslag till tvångsuppfostringsanstalten å Bona.

48 Onsdagen den 24 Februari.

Justerades åtta protokollsutdrag för denna dag.

Kammaren åtskildes klockan 3,14 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Stockholm, Isaac Harens’ Boktryckeri-Aktiebolag, 1904.


